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Iz Jernejeve malhe 
Z ačetek letošnjega poletja je bil precej muhast in nepredvidljiv, podobno pa je 

bilo tudi dogajanje na našem županstvu. Bolj vroče kot ne je bilo okrog naših 
še ne napeljanih telefonov in telefonije v občini nasploh. V zadnjih petih letih smo 
slišali precej obljub, da bi naivno nasedli izvajalski organizaciji TELEKOM. 

Z e maja nas je presenetil dopis, s katerim nas je TELEKOM obvestil, da bodo 
kabli iz Stične premeščeni na drugo lokacijo. Takoj smo navezali stik z gen

eralnim direktorjem in ostalimi vodstvenimi delavci. Predstavili in pojasnili smo 
problematiko v zvezi z našimi potrebami in možnostmi. Določen uspeh smo 
dosegli, saj telefonskih kablov, ki so bili namenjeni za investicijo v naši občini, 
niso odpeljali. Še več, dogovorili smo se o rokovniku za izgradnjo preostale tele
fonske infrastrukture. 

C im hitrejšemu začetku izgradnje v prid govorijo že zgrajena vozliščna cen
trala v Grosupljem in ustrezna povezava z optičnim kablom Ljubljana -

Novo mesto, sodobna in dovolj zmogljiva centrala v lvančni Gorici, ki pa je še 
brez ustrezne mrežne povezave, pridobljeni prostori za končno centralo v skoraj 
vseh predvidenih krajih in skoraj v celoti pripravljena dokumentacija. Bodoči 
imetniki telefonov so pripravljeni investicijo z delom in sredstvi še dodatno pod
preti. 

T isti srečneži, ki telefon že imajo, težko razumejo, da se je bilo treba poslužiti 
tako ekstremnega sredstva, kot je fizična blokada ceste in s tem onemogočili 

odvoz telefonskega materiala. V pomoč nam je bila tudi ekipa TV Slovenije, ki je 
javnost objektivno seznanila z našimi težavami. Stvari so se uredile, material je 
zavarovan in pripravljen za vgraditev pri nas. 

Dogovorili smo se, da se za leto 1996 po KS oziroma zaključenih telefonskih 
območjih predhodno organiziramo in od besed preidemo k dejanjem. Za 

boljše razumevanje celotnega problema naj omenim znesek, ki ga je TELEKOM 
predvidel kot vlaganje v povečanje zmogljivosti telekomunikacijskega omrežja v 
občini Ivančna Gorica. Gre za 1.135,7 milijonov SIT ali, da si laže predstavljate, 
kn^jko čez milijon nemških mark. 

<C^c večja investicija na področju naš1, občine je nadaljevanje izgradnje avto-
^*>ceste na odseku Višnja Gora - Bič. Na to temo je bilo že več razgovorov in 
sestankov na ravni republike, saj je nacionalno program izgradnje avtocest v 
republiki Slovenije uvrstil "Dolenjko" na konec prioritete. Sprejem nacionalnega 
programa je v državnem zboru, lobiranje v parlamentu pa v polnem zamahu. 
Tudi dolenjski gospodarstveniki in politiki ne smejo ostati v ozadju, saj se pred
videva, da bo dolenjska avtocesta ob ureditvi razmer na jugu spet najnevarnejša 
in najbolj obremenjena od vseh cest v državi. Za odsek Višnja Gora - Bič, dolg 
11,9 kilometra, je večina dokumentacije pripravljene in strokovnjaki menijo, da 
bi z deli lahko začeli že v letu 1996 oziroma najkasneje 1997. 

Avtocesta je za državo zelo pomembna, za našega občana pa je še pomemb
nejša njegova lokalna cesta. Po večini krajevnih skupnosti hitijo s pripravl

jalnimi deli in zbiranjem sredstev, ponekod pa že. zaključujejo asfaltna dela. 
Povsod, kjer se dela, prihaja tudi do težav, ki pa se jih s skupnimi močmi lahko 
premaga. 

Z a nami je obdobje proslav: državnih, občinskih in krajevnih, s tako in 
drugačno usmerjenostjo. Bolj kot proslavljanju in združevanju so služile 

čemu drugemu ... Verjamem, da smo že dosegli tisto stopnjo demokratičnosti, da 
nas drugačnost drugih ne ovira. Imamo področja, pomembna za nas vse, in tukaj 
je treba združiti naše sile. Dovolj prostora pa ostaja tudi za vsakogar, da lahko 
uveljavi svoje posebne interese. 

Poletni čas dopusta in počitnic seje za marsikoga že iztekel, mnogi pa svoj čas 
počitka in lenarjenja še pričakuje. Vse čaka jesen. Nuberimo si novih moči, 

zamislimo si nove ideje, da bomo z delom uspešno nadaljevali. 

župan Jernej 

V O D E ! 
Ni gasilski zapis. 
• Naše najbližje dntžinsko "morje", je bazen v Višnji Gori. Preverili smo: voda je morsko 

hladna, cene po Dolenjsko zmerne. 

- Nekaj počitnikurjev se hladi t m ob Krki. Postni prijeinljejo, meduz nismo opazili. 

• Opazili pa smo, da je zrastlo precej zasebnih bazen(čk)o\>. Sprašujemo se, če bomo med 
povabljenci in se lepo obnašamo ... 

0, TO 
* V Stični so krajani torej le preprečili odvoz telefonskega kabla. Krajan z vilami 

je še dolgo po tem ogorčeno nabadal - otavo. 
* Na ozemlju občine Ivančna Gorica (na muljavskem Kresniku) je zmagal 

Izganjalec hudiča. Postali smo torej svetniška občina. Ravno prav. V Stični se 
namreč pripravljajo na papežev prihod. 

* V Šentvidu pri Stični pa so mladi organizirali dobrodelni ročk koncert. Zvedeli 
smo, da so tako demonstrirali tudi svojo zamisel o bodočem pevskem taboru. 

* Izvedeli smo. da so karaoke na Muljavi (občina Ivančna Gorica) dosti bolje 
uspele kot karaoke v Šentjurju (obuna Grosuplje). Je to res?! 

* Izvedeli smo tudi, da bodo v Livarju Ivančna Gorica v naslednji fazi poskrbeli 
za krajanje tako, da bodo najbližjim razdelili antifone. Baje so razmišljali tudi o 
tem, da bi odlitke premetavali v gumijaste palete. 

* Grajsko in hkrati ljudsko so se imeli pevci iz folklorne skupine Vidovo, ki so se 
udeležili tekmovanja v ljudskem petju v okviru Grajskih dnevnov v Sevnici in ... 

* Šentvidčani so plesali, kakor so Rusi peli! Prof. dr. Bruno Ravnikarje namreč 
pripeljal v Šentvid rusko folklorno skupino, ki je razgibala gledalce in folklorno 
skupino Vidovo in .. in ... 

Dne 25. Julija je na republiškem srečanju folklornih skupin v Črnomlju skupina 
Vidovo svoj nastop izjemno uspešno opravila. Svoje delo bi radi nadaljevali, zato 
bodo do 1. septembra letos sprejemali nove člane. 

Prijavijo se lahko vsi, ki so stari od 18. do 25. leta in obvladajo osnovni korak 
polke in valčka. Pokličite na telefon 777-497 (Branka) ali 785-074 (Nuša). 

H o l y w o o d 
Ivančna Gorica, slovenski 

Holywood. 
Iz zanesljivih virov smo izvedeli, da 

se namerava slovensko filmsko polet
je Viba z vso svojo dejavnostjo pre
seliti v Ivančno Gorico. 

Kaj to pomeni za našo občino, si 
danes še težko predstavljamo. Će nič 
drugega, bomo po naših gostilnah in 
bifejih lahko videvali cvet slovenskih 
filmskih igralcev. Ker pa se Viba 
ukvarja tudi s koprodukcijo, bodo 
prišle k nam tudi svetovne filmske 
zvezde. 

Morda pa bodo režiserji pri nas 
odkrili kakšen skrit filmski talent. 

Ne verjamete? Prav. 
Dejstvo pa je, da je SKB banka, 

lastnik nekdanjega Agroservisa, 
ponudila v prodajo objekt Vibi oziro
ma Ministrstvu za kulturo. Filmarji, 
ki se morajo še letos izseliti iz cerkve 
sv. Jožefa v Ljubljani, bi bili z lokaci
jo kar zadovoljni. 

Res pa je, da to ni edina lokacija, ki 
jim jo nudijo. 

NAGRADNO 
VPRAŠANJE 

Na otvoiUvi preurejenega športnega 
igrišča v Dobu, so nogomet zaigrali 
tudi debeli in suhi. Najtežji in najlažji 
(na sliki), sta skupaj tehtala 205 kg. 

Dobovški gasilci, ki bodo imeli 20. 
Avgusta v Dobu veselico, na kateri bo 
igral ansambel Tonija Verderberja, 
postavljajo nagradno vprašanje. 

KOLIKO TEHTA VSAK OD 
NJIJU? 

Za tiste, ki bodo uganili ali pa se teži 
najbolj približali, so namenili brez
plačni vstopnici. Razdelili bodo pet 
parov vstopnic. 

Potrudite se ! 

Poznate to rastlinico? Ze 
nekaj časa je namreč najbol 
donosna kmetijska kultura. 
Celo tako donosna, da so se 
tovrstnega kmetijstva lotili 
celo Romi v Koželjevcu. 

No, tokrat so pridelek 
pospravili policisti. 

KRŠKI M I R O V N I K P R I PAPEŽU 
Jože BORŠTNIK, z vasi Krka na 

Dolenjskem, kdo ga ne pozna, je v 
prizadevanju po zgraditvi svetovnega 
mirovnega centra v svojem kraju, 
dosegel celo to, da ga je maja letos 
sprejel sam sv. oče, papež Janez Pavel 
II. 

Z znanim brinjevcem, imenovanim 
"mirovni napitek" je Jože romal v 
Vatikan, kjer mu je sam papež segel v 
roke in sprejel njegov mirovni 
napitek. 

Jože Borštnik je že 9. Maja letos 
prejel odgovor na svoje pismo, ki ga je 
naslovil na "Njegova svetost papež 
Janez Pavel II, Vatikan" komaj aprila 
letos. Res da ne od papeža 
osebno.vendar nič manj laskavo, od 
nadškofa Alojzija Šuštarja. Nadškof 

in metropolit je Borštniku sporočil, 
da gaje papež Janez Pavel II pripravl
jen sprejeti po splošni avdienci dne 
24. Maja osebno in ga pozdraviti. 
Zakaj se je Jože Borštnik odločil 
obiskati najvišjega božjega poslanca 
na Zemlji, ni tako čudno. Saj se je 
poleg imen Gorbačov, Bush, Regan, 
ki so in še krojijo politiko danešnjega 
sveta, na Borštnikovi steklenici brin-
jevca nujno moralo znajti tudi 
papeževo ime 

Po Borštnikovi viziji bi svetovni 
mirovni center v prelepem 
Dolenjskem okolju, na državnike, ki 
so ključni za mir na svetu, blagodejno 
vplival nanje, in bi se vojne po svetu 
končale ... 

J.B. 

Mlada Mateja Todorovski iz Ivančne 
Gorice je postala znana slovenska 
manekenka, saj je dosegla vidno uvrstitev 
na tekmovanju MODEL LETA 95. 

Z njo se je pogovarjala Ksenija 
Medved. 



STRAN 

NOV SLOVENSKI PRAVILNIK (STANDARD) ZA VREDNOTENJE 
KAKOVOSTI GOVEJIH KLAVNIH POLOVIC IN TRENUTNO VELJAVNI 
CENIK ZA ODKUPLJENO ŽIVINO V M-KZ STIČNA 

Kot vam je znano, je že nekaj časa v veljavi nov pravilnik o ocenjevanju klavnih polovic goveje živine. Zaradi tega pravil
nika je bilo med našimi kmeti veliko nezadovoljstvo. Vso živino, ki se odkupi preko zadruge za mesno predelovalne firme, 
se ocenjuje po teh standardih. Predstaviti vam bomo skušali vse tri glavne parametre, ki vplivajo na ceno živali oziroma 
mesa. To so razvrstitev živali v kategorije, vse kategorije pa se razvrščajo v kakovostne razrede glede na mesnatost in 
zamaščenost. Kot boste razbrali iz tabel za vsako kategorijo, lahko dobimo kar 25 cenovnih razredov. 

Strukturna kvaliteta odkupljene živine za prvo polletje 1995 v zadrugi Stična je naslednja: 

I. Plačilni razred 20 % 
II. Plačilni razred 64 % 
III. Plačilni razred 1 1 % 
IV. Plačilni razred 2 % 
V. Plačilni razred 3 % 

Kot vidite, dosegamo v največji meri II. Plačilni razred. 

I. RAZVRŠČANJE KLAVNIH POLOVIC (TRUPOV) V KATEGORIJE 

Kategorija Oznaka kategorije Opis kategorije 

teletina 1.0 Trupi ali klavne polovice telet do 6. Meseca 
starosti oz.do 150 kg teže trupa 

mlada govedina 2.0 Klavne polovice bikov do starosti dveh let 
2.1 Klavne polovice telic in 

klavnih prvesnic do 30 mesecev starosti 
2.2 Voli (kastrati) do 30 mesecev starosti 

govedina 3.0 Klavne polovice krav 
starosti 30 mesecev do 5 let 

3.1 Klavne polovice krav nad 5 let starosti 
3.2 Klavne polovice bikov nad 2 leti in 

volov (kastratov) nad 30 mesecev starosti 

Vse kategorije trupov oziroma klavnih polovic razvrščamo 
zamaščenost. 

v kakovostne razrede glede na njihovo mesnatost in 

II. Glede na mesnatost razvrščamo klavne polovice v pet kakovostnih 
razredov z oznako EUROP. 

Kakovostni 
razred 

U -
R -

O 

P -

Mesnatost klavnih polovic 

Zelo močna omišičenost celotnega trupa, zel'.) zaobljene (konveksne) 
oblike stegna in plečke ter .širok in obsežen hrbet po vsej dolžini 
Močna omišičenost celotnega trupa, zaobljene (konveksne) oblike stegna, plečke in hrbta 
Dobra omišičenost celotnega trupa, mesnatost stegna in plečke manj poudarjena, profil stegna raven, 
hrbet obsežen, vendar v prednjem delu ožji 
Zadovoljiva omišičenost celotnega trupa, profil stegna vdolbene (konkavne) oblike, hrbet in 
pleče le zadovoljivo mesnata 
Slaba omišičenost celotnega trupa, profil stegna močno konkavne oblike, hrbet in pleče 
slabo mesnato. 

III. Ocenjevanje zamaščenosti se ocenjuje po petih stopnjah. 
Zamaščenost ocenjujejo kot pokrovni in notranji loj. 

Razred 

1 

2 

3 

4 

5 

Stopnja zamaščenosti 

Nobene, do zelo slabe pokritosti trupov z lojem, v notranjost prsne 
votline ni vidnega maščobnega tkiva 
Slaba pokritost trupov z lojem, tako da je meso vidno po večini 
površine trupa, v prsni votlini je meso med rebri jasno vidno 
Primerna pokritost z lojem (3-5 mm) po večini površine trupov, 
razen na delu stegna in plečke, v prsni votlini je meso med rebri še vidno 
Prekomerna pokritost trupov (6-10 mm) po večini površine trupov, 
notranjost prsne votline pokrita z mastnim tkivom in s tem slabo vidno meso med rebri 
Predebel sloj loja po celotni površini trupa in notranjosti prsne in trebušne votline (nad 10 mm). 

Na ceno, ki jo dosežete iz tega cenika, tisti 
rejci, ki ste iz hribovskega področja, prištejete 
še 25 SIT premije na živo težo, iz gorsko 
višinskega področja 42 SIT premije, strme 
kmetije pa 35 SIT na živo težo. Za živali, odd
ane v juliju 1995 in dalje, so od države 
obljubljene še dodatne premije. Čim bo razpis 
v Uradnem listu, vas bomo o tem obvestili 
preko zbiralnic in zadružnih enot. 

V kolikor so še kakršne koli nejasnosti v zvezi 
s ceno živine ali premijo, prosimo, če 
pokličete komercialno službo v zadrugi, kjer 
smo vam na voljo za dodatna pojasnila. 

M - K Z STIČNA 
Milena Vrhovec ing. agr. 

O D K U P 
KROMPIRJA 
M O Č N O 

V M-Kmetijski zadrugi Stična je 
ponudba zgodnjega krompirja zelo 
velika, pa tudi pozni dobro kaže. 
Zadruga kljub močnemu prizadevan
ju ni uspela odkupiti še skoraj nič 
krompirja. O ponudbi smo obvestili 
Zadružno zvezo Slovenije in 
Poslovno združenje prehrane 
Slovenije, katere v dopisu opozar
jamo, da naj skušajo vplivati na 
Vlado Republike Slovenije, da ne bi 
prihajalo do tako velikega uvoza 
krompirja, zaradi katerega domača 
proizvodnja ne gre v prodajo. 
Upamo, da se bo situacija v dogled-
nem času le uredila, je pa vprašanje 
kakšna bo odkupna cena. 

M - K Z STIČNA 
Kmetijstvo 

Bliža se čas siliranja koruze. 
Za dobro pripravljeno silažo je 
zelo pomembna pravilna nas
tavitev silokombanja. Zato 
obveščamo vse lastnike 
silokombanjev, da bo v mese
cu avgustu testiranje in 
servisiranje. Možen bo tudi 
nakup in zamenjava rezervnih 
delov. 

Zaradi razporeda se čimprej 
prijavite pri Kmetijski sveto
valni službi Ivančna Gorica, 
na telefonsko številko: 777-
045 int. 14. 

Kmetijska svetovalna služba 
Enota Ivančna Gorica 

CENIK ŽIVE ŽIVINE 

ZA KATEGORIJE: 

II. to so biki stari do 24 mesecev 
IH. to so tellce in ki. privesnice stare do 30 mesecev 
IV. to so kastrirane živali - junci do 30 mesecev 

Plačilni razred Ocena Na živo Na meso 

1. plačilni razred E-2.E-3 265,36 491,40 
II. plačilni razred ' E-1.E-4 

U-2.U-3 242,1 448,72 
III. plačilni razred E-5.U-1.U-4 

R-2.R-3 230,77 427,35 
IV. plačilni razred U-5.R-1.R-4 

0 2 , 0 3 196,15 363,25 
V. plačilni razred R -5 ,01 ,04 173,07 320,51 
VI. plačilni razred 05.P-1.P-2, 

P-3, P-4, P-5 138,46 256,41 

ZA KATEGORIJE: 

V. to so trupi krav starih od 30 mesecev do 5 let 
VII. to so trupi bikov starejših od 24 mesecev ter volov starih nad 30 mesecev 

1. plačilni razred E-2.E-3 212,31 393,16 
11, plačilni razred E-1.E-4 

U-2.U-3 193,84 358,97 
III. plačilni razred E-5, U-1.U-3, 

R-2.R-3 184,61 341,88 
IV. plačilni razred U-5, R-1.R-4, 

0-2,0-3 156,92 290,60 
V. plačilni razred R-5,0-1,0-4 138,61 256,41 
VI. plačilni razred 0-5, P-1.P-2, 

P-3, P-4, P-5 110,76 205,13 

ZA KATEGORIJO: . 

VI, to so trupi krav starih več kot 5 let 

1. plačilni razred E-1.E-2, E-3 147,43 294,87 
11. plačilni razred E-4,11-1, 

U-2.U-3 134,61 269,23 
III. plačilni razred E -5 . IHR-1 , 

R-2.R-3 128,21 256,41 
IV. plačilni razred U-5, R-4,0-1, IV. plačilni razred 

0 2 , 0 3 108,97 217,95 
V. plačilni razred R-5, R-4,0-1 96,15 192,31 
VI. plačilni razred P-3, P-4, P-5 76,92 153,85 

Ustanovitelj časopisa KLASJE je Občinski svet Občine Ivančna Gorica. 
Sedeš uredništva: Ivančna Gorica Sokolska 8, telefon 778-384, 778-385, 777-697. 
Izdajateljski svet: Mihael Glavan-predsednik, Jurij Gorišek, Jernej Lampret, Gregor Ficko, Fani Sever. 
Uredniški odbor: Andrej Agnič, v.d. glavnega in odgovornega urednika, Franc Grlica, Maja Ficko, Marjeta Glavan, Petra Bahorič, Tatjana Lampret. 
Oblikovanje: Andrej Verbič; Računalniška priprava: AMSET Macedoni, Grosuplje; Tisk: KOCMAN Grafika d.n.o., Grosuplje 
Časopis KLASJE izhaja mesečno in ga prejemajo vsa gospodinjstva v občini bresplačno. Nenaročenih rokopisov in fotografij ne vračamo. 
Na podlagi zakona o prometnem davku (Ur. List RS št. 4/92) in mnenja Urada Vlade za informiranje št. 4/3-12-690/95-23/160, da je glasilo KLASJE proizvod informativnega značaja iz 13. Točke tarifne številke 3 tarife prometnega 
davka, po kateri se plačuje davek od prometa proizvodov po stopnji 5%. 



D A V Č N E O L A J Š A V E Z A 
L A S T N I K E G O Z D O V 

Lastniki gozdov imate po Zakonu 
o dohodnini (Ur.l . RS št.71/93) v več 
primerih možnost, da si znižate katas
trski dohodek, pa tudi da ste začasno 
ali celo trajno oproščeni plačevanja 
davka na ta dohodek. Če teh 
možnosti ne poznate, oziroma jih do 
sedaj še niste izkoristili, preberite 
povzetek iz omenjenega zakona. 
'/.nižanje katastrskega dohodka 

Zavezanec za davek od dohodka iz 
gozda, ki vlaga lastna sredstva v naba
vo gozdne mehanizacije in naprav ter 
v gozdove (gojitvena dela, gradnja 
vlak...), razen za pogozdovanje, lahko 
uveljavlja znižanje katastrskega 
dohodka v višini 25 odstotkov 
vloženih sredstev za dobo štirih let. 
Znižanje ne more presegati 4-kratne-
ga katastrskega dohodka, ugotovl
jenega za leto, v katerem je zavezanec 
vložil lastna sredstva. Vlogo z dokazili 
o višini vloženih lastnih sredstev je 
treba vložiti v 30 dneh po vložitvi 
sredstev pri izpostavi, ki je pristojna 
za odmero davka. Znižanje se prizna 
od 1. januarja tistega leta, v katerem 
so bila vložena sredstva. 

Če je bil donos na eni ali na več 
gozdnih parcelah manjši zaradi nar
avnih nesreč (požar, vetrolom, 
žled...), rastlinskih bolezni in 
škodljivcev (lubadar, smrekova grizli-
ca, sušenje jelke...) ali zaradi drugih 
izrednih dogodkov, ki jih lastnik ni 
mogel preprečiti, se mu za dobo 6 let 
prizna posebna olajšava, in sicer tako, 

da se katastrski dohodek vsake 
parcele posebej zmanjša za toliko 
odstotkov, za kolikor se zmanjša 
donos. Vlogo je treba oddati na 
izpostavi, pristojni za odmero davka, 
v 15 dneh po nastanku škode. 

Trajna oprostitev davka 
Davka so trajno oproščeni dohodki 

od zemljišč, na katerih so varovalni 
gozdovi. Podatke o teh sporoča 
izpostavi Zavod za gozdove Slovenije. 

Plačila davka so oproščeni tudi 
dohodki zemljišč pod visoknapetost-
nimi daljnjovodi, To oprostitev uvel
javljajo zavezanci sami, z vlogo in 
dokazili pri izpostavi, pristojni za 
odmero davka, v 30 dneh po nastanku 
pogojev za oprostitev. 

Začasna oprostitev davka 
Za dobo 20 let so davkov oproščena 

tista kmetijska zemljišča, ki te 

pogozdijo (velja od 1. januarja 1994). 
To velja le za kmetijska zemljišča, ne 
pa za pogozdovanje zemljišč, ki so že 
bila gozd. Oprostitve se priznajo, če 
so bila dela opravljena strokovno in v 
skladu s programi razvoja gozdarstva 
v Sloveniji, t.j. z gozdnogospodarski
mi načrti gospodarskih enot. Vlogo je 
treba oddati na izpostavi pristojni za 
odmero davka, do konca leta, v 
katerem ste pogozdovali. Če ste rok 
zamudili, se oprostitev prizna šele od 
1. januarja naslednjega leta, za 
pretekla leta pa sc trajanje oprostitve 
skrajša. 

Marijana Tavčar, dipl. ing. gozd. 
Zavod za gozdove Slovenije, 

Območna enota Ljubljana 

I Z D E L A V A S I R A , S K U T E I N 
J O G U R T A V DOMAČIH R A Z M E R A H 

Mleko, skuta, sir in jogurt so izred
no zdrave sestavine naše prehrane, 
zato zavzemajo v sodobni kulinariki 
vse večjo pozornost. Vsebujejo veliko 
beljakovin, vitaminov, kalcija in 
razmeroma malo kalorij. Izkušnje 
nekaterih starih narodov pa dokazu
jejo, da mlečne jedi zelo dobro delu
jejo na človekovo vitalnost. Pripraviti 
jih je možno zelo različno, samosto
jno, kot skladice, kot napitke... 

Ker pa imamo na razpolago 
osnovno surovino, mleko, se najprej 
seznanimo s praktično izdelavo sira, 
skute in jogurta. 

IZDELAVA SIRA 

Tehnološki proces izdelave sira ses
tavljajo: koaguliranje mleka, obdela
va koaguluma, stiskanje sira, soljenje 
in zorenje sira. 

1. Mleko toplotno obdelamo (pre-
vremo), odstranimo nezaželene bak
terije, zorimo 12 ur. 

2. Temperiranemu mleku 32-33°C 
dodamo kulturo (izbrano vrsto tehno
loško koristnih) mikroorganizmov. 

3. Dodamo sirišče (naravno sirišče 
je tudi cepivo, saj vsebuje tudi potreb
ne mikroorganizme) npr. 20 1 mleka 
dodamo 0,5 del sirišča. 

4. Mleko pustimo 30-40 min., da 
koagulira. 

5. Koagulant razrežemo na enake 
kocke v velikosti oreha. 

6. V 20 minutah zrno dogrevamo 
na 37-40°C ter stalno mešamo (ph-
vrednost 4,2-4,6 SH). 

7. Zrno poberemo v oblikovala kjer 
jih stiskamo cca 3 ure. 

8. Hlebček sira nato solimo v slani
ci (20% NaCl, 2 kg na 10 I H20) , 3-4 
dni ga obračamo, nato ga osušimo ter 
odnesemo v zorilni prostor. 

Zor i pri 14-16°C, 95% relativni 

vlagi, približno 3 mesece. Sir sproti 
čistimo in obračamo. 

IZDELAVA SKUTE 

1. Mleko zavremo. 
2. Prevreto mleko ohladimo na 

40°C. 
3. Mleku dodamo kot cepivo že 

izdelano kislo mleko 2 % vsebnosti 
(na 5 1 mleka dodamo 1 del ali več). 

4. Ko mleko "skisa" (čez noč, če je 
na toplem mestu), mu poberemo 
smetano, pričnemo z ogrevanjem na 
40°C, nato ga razrežemo na kocke 1 
cm x 1 cm. 

5. Pustimo na toplem 40-50°C 2-3 
ure, občasno premešamo. 

6. Skuto odcedimo ter uporabimo. 

IZDELAVA JOGURTA 

1. Mleko zavremo! 
2. Mleku dodamo mlečni prah (1 

žlico/l), ko se ohladi na 40°C. 
3. Dodamo mlečnokislinsko kul

turo (ali kupljen jogurt, najbolje 
Bifidus, 2 del na 5 1 mleka) 

4. Poskrbimo za stalno temper
aturo 40°C, 3-4 ure. 

5. Ko doseže koagulant kislinsko 
stopnjo 4,6 Ph, moramo čimprej 
znižati temperaturo na 40C (v hladil
niku). 

6. Po 24-urnem hlajenju je jogurt 
pripravljen za uživanje. 

VRSTE JOGURTA 

sadje ter premešamo) 
• čokoladni (dodamo čokololado v 

prahu, sladkamo z medom, 
premešamo). 

Svetovalka za kmečko družino in 
dopolnilne dejavnosti 
Irma Lekan, ing. agr. 

GOBE IN Ml 
Junija se začno na tržnicah pulti 

šibiti pod borovnicami, pa pod 
lisičkami in kasneje jurčki ... Gobe 
sicer lahko kupimo, še raje pa 
združimo prijetno s koristnim in 
popoldne ali ob koncu tedna zavije
mo v osvežilni hlad gozdov. 
Oddahnemo si in se sprostimo ter pri 
tem naberemo košarico gob. 

Povprečni nedeljski gobar dobro 
po/na in nabira dve do tri vrste gob. 
Nekje je morda slišal, da so gobe 
koristne, pa je pozabil, zakaj pravza
prav gre. Če gobe ne pozna, jo brcne, 
če nima pri roki košare, gobe natlači v 
vrečko!? Morda malce pretiravamo, 
za vsak primer pa vam bomo v tem 
prispevku predstavili nekaj zan
imivosti in nasvetov in gobjega sveta. 

Najzgodnejši fosilni ostanki gob so 
iz srednjega devona, stari torej več 
kot 300 milijonov let. Gobe so jedli 
faraoni v starem Egiptu, zelo so jih 
častili Rimljani in stari Grki. Danes je 
po vsem svetu znanih že okrog 100 
tisoč vrst gliv (ne le gozdnih), v 
Sloveniji jih imamo popisanih preko 
2.000 vrst. 

Razjasnimo še pojma goba in gliva, 
ki ju večkrat zamenjamo. Goba je 
plod glive, je le njen vidni del. Skrito 
očem pod zemljo pa se razrašča belo 
vlaknasto podgobje. Večina gliv je v 
odnosu do okolja koristna. Saprofitne 
glive predelujejo ostanke odmrlih 
organizmov, mnoge druge vrste gliv 
pa živijo v sožitju z rastlinami, pred
vsem z drevesi. Prepletajo se s koren
inami dreves in iz njih srkajo hranilne 
snovi, obenem pa pomagajo razkra
jati humus in tako oskrbujejo drevesa 
z rudninskimi snovmi. So 
nepogrešljiv, pomemben del gozdne
ga ekosistema. 

Zal pa so gobe zaradi preobremen
jenosti okolja, še bolj pa zaradi 
množičnega pretiranega nabiranja, 
vedno bolj ogrožene. Da bi jih 
zaščitili, je bila v Sloveniji v letu 1994 
izdana Uredba o zavarovanju 
samoniklih gliv. Ta prepoveduje nabi
ranje 70 vrst gob, večinoma užitnih, 
pa tudi neužitnih in strupenih. Od 
najbolj znanih užitnih se najdejo na 
seznamu karželj, velika livka, čebular, 
vse vrste gomoljik, pa tudi luskasti 
različek navadne lisičke (klobuk je 
posut z drobnimi vijoličasto-rdečimi 
pegami in je videti luskast). 

V osrednjih območjih narodnih in 

regijskih parkov ter v naravnih in 
gozdnih rezervatih je prepovedano 
nabirati vse vrste gob. V ostalih goz
dovih lahko posameznik v enem 
dnevu nabere le do dva kilograma 
gob. Gobe je treba še v gozdu grobo 
očistiti prsti ter lista in iglic, domov pa 
jih moramo odnesti v trdni embalaži. 
Kdor se tega ne bo drža! oziroma bo 
celo namerno uničeval gobe in pod
gobje, bo lahko že na kraju samem za 
kazen odštel 10.000 SIT. Še posebej 
strogo sta z uredbo opredeljena 
odkup ter iznos gob in gobjih izdelkov 
preko državne meje. 

Ne glede na uredbo naj vam 
ponudimo še nekaj nasvetov: 

- Ne poberimo vseh gob na istem 
rastišču! Pustimo prezrele, črvive, da 
se bodo iz trosov lahko razvile druge1 

Pustimo mlade, nezrele, ker se jih 
včasih težko loči od strupenih! 

- Gobe nabiramo le, če smo 
prepričani, da jih poznamo in da so 
užitne! 

- V gozd peljimo tudi otroke! 
Pojasnimo jim, kako gobe rastejo, 
naučimo jih gobe občudovati, ne le 
nabirati! Vendar pa bodimo zelo pre
vidni pri ponujanju gobjih jedi! Že 
zelo majhen grižljaj strupene gobe je 
zaradi majhne telesne teže otrokom 
zelo nevaren! 

- Gobe naj veljajo predvsem za 
začimbo in ne za glavno jed! Pogosto 
so namreč kontaminirane s težkimi 
kovinami in tudi nimajo posebne 
hranilne vrednosti. 

Vsemu napisanemu navkljub ali pa 
prav zaradi tega vam želimo veliko 
užitka pri pohajanju po gozdu in 
dober tek! 

Marijana Tavčar, dipl.ing.gozd. 
Zavod za gozdove Slovenije, 

Območna enota Ljubljana 

NAVODILA ZA PRIDELAVO KITAJSKEGA KAPUSA NA 
PROSTEM Z NEPOSREDNO SETVIJO 

• tekoči 
mešamo) 

• sadni jogurt 

jogurt (koagulant pre-

(dodamo zmleto 

K O L O B A R : 
Kitajski kapus sejemo poleti, kot 2. 

posevek 
- za grahom, fižolom, zgodnjim 

krompirjem, solato... 
Ne sejmo kitajskega kapusa po red

kvici, kolerabici ali zgodnjem zelju! 

S E T E V : 
V celinskem podnebju sejemo od 

15. julija do 10. avgusta neposredno 
na njivo. Sklop je 30-45.000 rastiln/ha, 

V primorskem podnebju lahko 
sejemo do začetka septembra. 

R A Z D A L J E : 
Sejemo po 2-3 semeni na vsakih 40-

50 cm v vrsti, medvrstna razdalja je 
50-70 cm - odvisno od agrotehnike. 
Sejemo plitko (1 cm) v vlažna tla. 
Posevek vzkali že v nekaj dneh! Ob 
vzniku priporočamo škropljenje z 
insekticidom proti bolhaču! 
(Malation, Karbaril...). Bolhač lahko 
v eni noči poje vse klicne liste. 
Kasneje, ko rastilne razvijejo že prave 
liste, bolhač ni več tako nevaren. 

Ko rastilna oblikuje prvi pravi list, 
posevek ročno preredčimo, tako da 

na sadilnem mestu pustimo eno samo 
rastilno! 

G N O J E N J E : Kot 2. posevek 
potrebuje kitajski kapus predvsem 
dognojevanje z dušikom (gnojilo 
K A N ) . 

V fazi 4-5 listov ga dognojimo z 
200 kg/ha dušika, to je 800 kg/ha 
K A N - a ali 8 kg/100 m2 K A N - a . Če 
imamo rahla peščena tla, je bolje, da 
pognojimo 2-krat s polovično dozo 
(drugič, ko je še v fazi rozete in še ne 
oblikuje glave). 

Če smo kapus sejali za stročnicami 
(fižol, grah), ga dognojimo nekoliko 
kasneje, ko ima približno 10 listov. 

Če tla v tem letu še niso bila gnoje
na, jih moramo gnojiti z mineralnim 
gnojilom N P K . Izberemo gnojilo, ki 
ima velik odstotek kalija (vrtnine ga 
veliko porabijo) in manjši odstotek 
dušika, ki se hitro izpira, zato ga 
dodajamo večkrat v obliki K A N - a ali 
U R E A . 

Če imamo srednje založena tla, 
pognojimo pred setvijo z 1 kg/ar N ; 1-
2 kg/ar P205 in 3-4 kg/ar K 2 0 . 

Z A L I V A N J E : 
Kapus ima veliko listno površino in 

ne prenaša suše. Prvih 45 dni hitro 
razvija liste (avgust, september), zato 
je pridelek večji pri rednem zalivanju. 

Če ni padavin, zalivamo srednje 
težka in težka tla vsake 5-6 dni z 20 1 
vode/m2. 

Jeseni, ko formira glave, manj zali
vamo. 

P O B I R A N J E : 
Pobiramo ga v suhem vremenu, ko 

so glave polne in kompaktne - pred 
nastopom mraza. Pustimo 2-3 ovojne 
liste, da se rastilna ne izsuši. 

Običajno z boleznimi nimamo 
večjih težav. Včasih se pojavi "črna 
gosenica" na srčnih listih. Takoj 
škropimo z istim insekticidom kot 
proti bolhaču. 

Kmetijska svetovalna služba 
Enota Ivančna Gorica 



O T V O R I T E V Š P O R T N E G A 
I G R I Š Č A V D O B U 

V vasi Dob je bila vsa leta glavno 
igrišče za vaške otroke lokalna cesta, ki 
pelje skozi vas. 

V glavah nekaterih mlajših 
vaščanov je že dolgo tlela misel, da je 
treba urediti prostor, na katerem bi se 
lahko varno ukvarjali s športom. 
Primeren kraj za to je bila edino vaška 
gmajna ob potoku, na začetku vasi. 
Prostor je bil zelo zanemarjen in 
zamočvirjen. Z ureditvenimi deli smo 
začeli jeseni leta 1994. Najprej smo 
očistili strugo potoka, da se voda ni 
razlivala po gmajni. Treba je bilo tudi 
očistiti kraško jamo - ponikalnico. 
Očistili smo jo do globine 8 metrov. To 
delo je bilo mogoče opraviti le ročno. 
Ker je jama v neposredni bližini igrišča, 
smo jo morali pokriti z železno mrežo. 
Z buldožerjem smo poravnali teren 
tako, da je bil primeren za igrišče. Na 
tako urejenem prostoru smo naredili 
nogometno igrišče velikosti 40 x 24 
metrov in postavili koš za igranje 
košarke. Na preostalem prostoru pa 
nameravamo urediti šc odbojkarsko 
igrišče in postaviti razna igrala za 
otroke. 

Otvoritev nogometnega igrišča je 
bila v nedeljo, 2. julija letos. V lepem 
sončnem vremenu se je ob igrišču 
zbralo okrog 400 ljudi. Najprej so si 
ogledali nogometno tekmo med ekipa
ma Doba in Hrastovega Dola, temu pa 
je sledila zelo zabavna tekma med 
suhimi in debelimi. Ob domiselnih 
komentarjih Jožeta Glaviča in 
nogometni igri "grško-rimskega',' sloga, 
so se gledalci nasmejali do solz. Zato 
smo se odločili, da podobno prireditev 
pripravimo tudi naslednje leto. 

Vsa dela v zvezi s športnim igriščem 
so mladi opravili brezplačno. Opravili 
so zelo veliko prostovoljnih delovnih 
ur, toda ob pogledu na zadovoljne in 
nasmejane obraze gledalcev in igralcev 
prav gotovo nikomur ni bilo žal za vse 
ure dela, ki jih je pustil na igrišču. 

Ob tej priliki se zahvaljujemo 
Krajevni skupnosti Dob za materialno 
pomoč, Prostovoljnemu gasilskemu 
društvu Dob pa za organizacijo dela, 
saj so glavno breme pri vseh delih 
nosili prav člani gasilskega društva. 

Športna sekcija PGD Dob 

VISIM J E G O R S K O 
M O R J E 

Višnjegorski bazen ali kot mu 
nekateri pravijo domače morje, je že 
kar častitljive starosti. Zgrajen je bil 
leta 1933, ko je bilo takih bazenov v 
Sloveniji, da bi jih najbrže lahko 
preštel na prste ene roke. 

Sedaj je bazen last Turističnega 
društva Višnja Gora, v najemu pa ga 
imajo bratje Gorše. Pred njimi 
Višnjani z najemniki niso imeli sreče. 
Ni bilo vse tako kot bi si obiskovalci 
želeli, pa tudi razmere same za 
najemnike oziroma upravljavce niso 
bile najbolj spodbudne. 

Danes je drugače. Zadovoljni so 
obiskovalci, pa najbrže tudi bratje 
Gorše, saj je bazen dobro obiskan. 
Poletja pa so zadnje čase taka, da kar 
sama kopalce vlečejo v vodo. Pa tudi 

pot na pravo morje je veliko dražja in 
v zadnjem času tudi negotova. Vsaj za 
tiste, ki so bili vajeni hoditi bolj na 
jug-

Višnjegorski bazen meri 31 x 15 
metrov in je v njem 850 m3 vode, ki jo 
stalno čistijo. Inšpekcije so menda 
zelo pogoste in natančne. 

Vstopnina ni pretirano draga. 
Ob delavnikih plačajo odrasli za 

ves dan 350 SIT, otroci pa 250 SIT. Ob 
sobotah in nedeljah pa je za oboje po 
50 SIT dražje. 

Za 300, oziroma 200 tolarjev pa se 
lahko sončite in kopate samo 
popoldne. 

A . A . 

Kulturno društvo 
Ambrus uprizorilo 
Molierovo komedijo 

SKAPINOVE 
ZVIJAČE NA 
AMBRUŠKEM 
ODPRTEM 
ODRU 

Ze drugo leto zapored smo si v 
Ambrusu lahko ogledali Molierovo 
predstavo, po lanski "Zdravnik po 
sili" tokrat še "Skapinove zvijače", 
komedijo v treh dejanjih in v režiji 
Tatjane Bradač. Na športnem igrišču 
( dvorane žal zaenkrat še nimamo) so 
domači igralci prva dva konca tedna v 
juliju zelo navdušili občinstvo. 
Najštevilčneje obiskani premiemi 
predstavi, ki je bila zaradi slabega 
vremena najprej preložena, so sledile 
še tri s skupno udeležbo nekaj nad 
700 predvsem domačih gledalcev. 
Dramska skupina se je zares izvrstno 
izkazala, saj je s profesionalno igro 
dokazala, da se da tudi z veliko truda, 
vaje in interesa ter brez večjih 
denarnih sredstev doseči zavidljivo 
raven. 

Osrednji junak zgodbe je domiselni 
sluga Skapin, ki ga je odlično odigral 
Robert Bradač. Skapin buri duhove 
gospodoma Argantu (Stane 
Zupančič) in Gerontu (Janez 
Boben), ki vsaki njegovi zvijači takoj 
verjameta. K temu ga naprosita sino
va slednjih, ki staju izvirno predstavi
la Jože Hočevar in Brane Hočevar. 
Nesrečno zaljubljena zaman prosita 
očeta, da bi podprla njuni ljubezni do 
Hiacinte ( Sonja Vidic) in Zerbinete ( 
Jana Hrovat). Sele Skapinove 
spletke pripomorejo k malce 
srečnejšemu zapletu. A zaradi preve
like iskrenosti neke ciganke ( izkaže 
se, da je to ravno Zerbineta, 
Argantova hči), gospod Geront že 
pride na sled Skapinu, vendar mu na 
"smrtni postelji" le odpusti 
"tepežkanje", pod pretvezo, da kani 
umreti. Skoraj pravljični konec pripo
more k temu, da je volk sit in koza 
cela. 

Igralci so v igro res vložili sebe, in 
tudi nepričakovene dogodke, kot je 
zlomljena sablja v rokah sluge (Petra 
Hočevarja), spretno vključili v doga
janje na odru. Slednji je s pristno igro 
zelo navdušil prisotne. Posebej velja 
pohvaliti tudi glasno in razločno 
izgovorjavo večine nastopajočih ter 
domiselno vključitev narečnih besed, 
zaradi česar je postala igra bolj 
"naša". Človek ima sicer prvi vtis, da 
je večina ljudi prišla gledat komedijo 
in se smejat, toda tudi dobro odigrani 
resnejši prizori z domačimi igralci so 
bili lepo doživetje. Zanimivost 
letošnje igre je bila nenavadna scena 
s hišami na Neapeljskem trgu, ki jih 
je naslikal Dore Južna, postavil 
Marko Novak, osvetlil pa Jože Rus. 
Bil i smo priče pristnim kostumom, ki 
si jih je Kulturno društvo za to 
priložnost, po številnih zavrnjenih 
prošnjah, le uspelo izposoditi v ljubl
janski Drami. Na eno izmed predstav 
so povabili tudi snemalno ekipo A T V 
iz Litije. 

Igra je torej zares uspela, v veselje 
gledalcem in zadoščenje igralcem. Ti 
bodo šli zagotovo še kam na gosto
vanje. Dolgotrajno delo je bilo in bo 
še s tem poplačano. 

A l i bomo tudi naslednje leto priča 
Molieru ali pa mogoče kakšni domači 
igri (komediji?), kot je izjavil eden 
izmed igralcev. Pustimo se preseneti
ti! 

Gregor Vidmar 

GIMNAZIJCI 
SREDNJE 
ŠOLE JOSIPA 
JURČIČA NA 
GIMNAZIADI 

Zadnji teden pred majskimi 
počitnicami je bilo na Ptuju zelo 
živahno. Staro, sončno in prijazno 
mesto je bilo namreč gostitelj letošnje 
Gimnaziade, in to je srečanja sloven
skih gimnazijcev, ki se na svojih šolah 
kakorkoli ukvarjajo z igro, 
gledališčem, petjem, plesom, pan
tomimo... Na šolah namreč med 
letom nastaja veliko predstav, za 
katere bi bilo škoda, da bi ostale le v 
svojem okolju. Zato takšne stvaritve 
predstavimo na Gimnaziadi. 

Te smo se udeležili gimnazijci 
Srednje šole Jospipa Jurčiča iz 
Ivančne Gorice, in sicer z odlomkoma 
iz del dramatika Eugena lonesca: 
Plešasta pevka in Učna ura. 
Predstavili smo se v avli 
Srednješolskega centra Ptuj. 
Odlomka sta iz predstave Gledališka 
vaja, ki jo je v letošnjem letu priprav
il gledališki krožek pod vodstvom 
Vesne Celarec. Igralci so imeli na 
Ptuju težko nalogo: med 40 šolami, ki 
so sodelovale na Gimnaziadi s svojimi 
predstavami, pritegniti pozornost 
gledalcev v veliki avli, in to ob 11. uri 
dopoldne. Vendar so svojo nalogo 
dobro opravili. Gledali smo tudi 
predstave drugih šol, jih občudovali, 
hvalili ali kritizirali in ob tem že 
kovali načrte za prihodnje leto, ko se 
bomo srečali v Kopru. 

Ob predstavah je potekala še vrsta 
spremljajočih dejavnosti, med drugi
mi tudi okrogla miza o kulturi na gim
nazijah. Ugotovili so, da celo cel 
teden ne bi bil preveč, da bi pred
stavili vse, kar znamo in zmoremo; 
leto kulture pa so le tihe želje. 
Govorili smo tudi o tem. kaj bi morali 

storiti, da bi se gimnazije bolj poveza
le med seboj. 

Skratka, srečanje slovenskih sred
nješolcev, ki se ukvarjamo s kulturo je 
potekalo v delovnem vzdušju, 
ogledali smo si veliko predstav, 
izmenjali izkušnje, obenem pa se dva 
dni družili in spoznavali, kar je seveda 
tudi eden od namenov Gimnaziade. 

Maja Rupnik. 3. letnik 

VEČER PESMI 
MLADIH GRL 
Z OSNOVNE 
ŠOLE 
ŠENTVID PRI 
STIČNI 

V petek, 26. maja 1995, so v avli 
osnovne šole v Šentvidu pri Stični 
zadonele pesmi iz številnih mladih 
grl, članov otroškega in mladinskega 
pevskega zbora Osnovne šole Ferda 
Vesela, pod vodstvom prof. Marte 
Steklasa. Zbora je vseskozi spremljala 
priznana pianistka, prof. Vida 
Ramuščak, kije za to priložnost prišla 
prav iz Zagreba. m 

Staršem in drugim navzočim smo 
otroci na tem samostojnem koncertu 
predstavili celoletno delo z dvakseti-
mi pesmimi. Z otroškim zborom se je 
prvič predstavil tudi solist, 
Sentvidčan, g. Aiojz Peček. 

Poslušalci so nastopajoče nagradili 
z burnim aplavzom in lahko rečemo, 
da ima Šentvid, ki je daleč naokoli 
znan po zborovskem petju, res obeta
joč pevski podmladek. 

Navdušeni pevki 
Jasna Baje in Neva Stepic 

REČENO, 
STORJENO, 
VMES PA ... 

Na asfaltiranje lokalne ceste 
Lučarjev Kal - Hrastov Dol, so se 
vaščani obeh vasi začeli pripravljati že 
lani. Začeli so zbirati denar za 
utrditev in našli tudi najcenejšega 
izvajalca. Za asfalt so izglasovali še 
dodaten samoprispevek. 

Pa je prišel občinski proračun kot 
hladen tuš. Le približno petino tiste
ga, kar naj bi po ustaljenih pravilih 
dala občina, je bilo odmerjeno v 
proračunu. 

Vendar so Lučarci in Hrastovci, pa 
tudi predsednik KS Dob Čebular. 
iznajdljivi in trmasti. Niso odnehali, 
ker so dobro vedeli, da asfalta zlepa 
ne bo, če ga ne bo letos. 

"Praskali" so povsod, prosili in 
rotili. Tudi kregali so se. Odnehali pa 
niso in "napraskali" so potreben 
denar. Šlo je za ure. Tudi sposodili so 
si. 

In namesto jeseni, kar je bilo še v 
zraku, je asfalt položen že danes. 
Tako med drugim ni več ovir za šolski 
avtobus. 

Tistega vmes pa je bilo še veliko. Pa 
o tem kdaj drugič. 

A . 

Večina vaščanov sploh ni verjela, da bo šlo vse tako hitro. 



L E P O J E BITI G A S I L E C 
24. junija 1995 so gasilci v Prostovoljnem gasilskem društvu Hudo - Ivančna 

Gorica priredili drugo tradicionalno tekmovanje za pokal KS Ivančna Gorica. 
Tekmovanja se je udeležilo 22 tekmovalnih ekip, od tega 4 ženske. Pri moških so 
zmagali gasilci iz Hrastovega Dola, pri ženskah pa ekipa Podgorice Šentjakoba. 
Naše predstavnice so zasedle drugo mesto, fantje pa so bili peti. O tem, kako 
deluje P G D Hudo - Ivančna Gorica mije pripovedoval poveljnik društva Marjan 
Knez. 

- Kako so potekale priprave za tekomovanje, ki je bilo 24. junija 1995? 

M . K . Moram poudariti, da je to eno največjih tekmovanj, ki jih organizira 
društvo v tej regiji. Priprave so potekale že od novega leta dalje, vabila pa smo 
pošiljali gasilskim društvom. Opažamo, da je vsako leto število udeležencev na 
tem tekmovanju večje, saj se je prijavilo 34 ekip, od tega pa jih je prišlo v tako 
slabem vremenu, padal je dež, 22. Na razglasitvi rezultatov je bil tudi tajnik 
Občine Ivančna Gorica, Vinko Blatnik, ki je dejal, da bi bilo v tej deželi mnogo 
lepše, če bi bili vsi tako zagnani. 

- Koliko časa ste poveljnik društva? 

M . K . Funkcijo poveljnika opravljam od februarja letos, dve leti sem bil pod-
poveljnik, kot prostovoljen gasilec pa delam že 13 let. 

- Zakaj ste postali gasilec? 

M . K . To je družinska tradicija. Moji predniki so bili skoraj vsi gasilci. Začel 
pa sem kot pionir v P G D Polica in nadaljeval v članskih vrstah v P G D Hudo -
Ivančna Gorica, ko sem si v Ivančni Gorici zgradil hišo. 

- Sit vodja operative. Kaj spada v ta okvir? 

M . K . Največ delamo na preventivi in usposabljanju ljudi, da bi znali pravil
no ravnati v kritičnih situacijah. Vsako leto v oktobru, mesecu požarne varnosti, 
priredimo za krajane akcijo gašenja manjših požarov. Krajani se bodo najbrž še 
spomnili akcije pred pošto lani oktobra. Namen akcije je bil, da bi se krajani sez
nanili z delovanjem in uporabo gasilnih aparatov in drugih priročnih sredstev za 
gašenje. Letos pa bomo imeli tudi dan odprtih vrat. Večkrat na dan pa bomo tudi 
prikazali popolno akcijo gašenja. Poleg krajanov bomo posebej povabili 
predšolsko in šolsko mladino. Seveda pa je primarno delo nas operativcev 
gašenje požarov, prepčrpavanje vode, iskanje pogrešanih oseb, dovažanje pitne 
vode itd. Lani smo odšli na intervencijo devetkrat, letos pa enkrat. Letos pa smo 
že velikokrat morali prečrpavati vodo. 

- Kje vas dobijo krajani, če bi potrebovali vašo pomoč? 

M . K . Društvo je natisnilo letake, ki so jih krajani dobili na domove. Na njih 
so bile napisane telefonske številke, ki pa bi jih lahko še enkrat zapisali. V 
primeru požara kličite številke: 777-625, 777-119 in 777-534. Te telefonske 
številke veljajo samo za področje KS Ivančna Gorica. Če pa se na teh številkah 
nihče ne oglasi, potem kličite številko 93. 

- Tri leta ima društvo tudi žensko desetino. Kako poteka delo in ali obstaja kakšna 
razlika med žensko in moško desetino? 

M . K . Ženska ima v gasilstvu posebno mesto. Na tekmovanjih ni razlik med 
desetinama. Razlika je v tem, da ženskam ni treba iti na intervencijo, vendar 
imamo za hitro reševanje kljub temu usposobljenih nekaj članic, ki bi jih ob večji 
nevarnosti lahko vpoklicali. Ženska desetina, katere mentor sem, šteje devet 
deklet, s katerimi sem zelo zadovoljen. Imamo pa tudi starejše članice, ki poma
gajo pri različnih opravilih pred prireditvami. Letos smo vse članice društva za 
osmi marec povabili v gasilski dom, kjer smo jim pripravili skromen kulturni pro
gram in jih obdarili s cvetjem. Seveda je enako kot ženska desetina dobra tudi 
moška, ki jo vodi podpoveljnik Tomo Brčan. 

- Kolikšen okoliš pokriva vaše društvo? 

M . K . Naše društvo pokriva center Ivančne Gorice in vse okoliške vasi, ki 
spadajo v KS Ivančna Gorica. 

- Kakšne načrte ima operativa? 

M . K . Radi bi usposobili čimveč ljudi za intervencije, zato si želimo čimveč 
novih članov. Želimo si tudi, da bi posodobili opremo. To že delamo, saj smo 
nabavili avtocisterno za prevoz pitne vode. Trenutno še ni v uporabi, ker še 
nimamo črpalke. Kupili smo tudi kombi, ki še ni opremeljen. To vozilo bo služilo 
za izredno hitro intervencijo. Z njim bomo na kraj dogodka prišli mnogo hitre
je, kot smo prišli sedaj z odsluženim kombijem. Tega avtomobila ne bi mogli 
kupiti, če nas ne bi podprli krajani, firme in obrtniki. Ob tej priložnosti se jim 
iskreno zahvaljujem. 

- Imate pri svojem delu tudi težave? 

M . K . Društvo se spopada s finančnimi problemi. Želje nas gasilcev so izred
no velike, uresničujejo pa se glede na finančno stanje društva. Upravni odbor je 
izredno aktiven, saj se moramo velikokrat sestati in se pogovoriti o problemih, 
ki nastajajo. Na koncu poudarjam še to, da je lepo biti gasilec in član P G D Hudo 
- Ivančna Gorica, čeprav to delo ni plačano, ima pa človek občutek, da bo 
mogoče danes, jutri pomagal sočloveku, ki je v stiski. 

- Hvala za pogovor. Petra Bahorič 

Zbor pred pričetkom tekmovanja. 

P R I Z N A N J E G A S I L C E M 
IZ D O B A 

Že v prejšnji številki smo napisali, da je strela uničila ostrešje hleva in mrvo 
Ivanu Mandlju v Bogi vasi. Danes pa moramo napisati, da gasilci iz Doba niso le 
pogasili požara, ampak so bili glavni organiziratorji zbiranja pomoči in tudi pros
tovoljni delavci pri obnovi ostrešja, skupaj s še nekaterimi sosedi. 

Že takoj naslednji dan po požaru so šli v akcijo za zbiranje pomoči pogorelcu. 
Obiskali so bližnje in oddaljenejše vasi. In kot je v teh krajih navada, skoraj 
nikjer niso ostali praznih rok. Ponekod so dali smreko, dve, drugje denar. 

V treh dneh so zbrali približno 100 m3 lesa in za več kot 10 tisoč D E M denar
ja. Istočasno so ekipe dobovških gasilcev že šle v gozdove. Podrli so drva in 
smreke in jih odpeljali na žago. Prav tako so razžagan les zvozili v Bogo vas. 

Pa se še vedno niso ustavili. 
Zgrabili so za lopate in samokolnice, očistili so pogorišče, odstranili in podrli 

ožgano in uničeno opeko in pozidali nove zidove. 
V 19 dneh po požaru je hlev že imel novo streho in to res po zaslugi gasilcev. 

Hlev je sedaj še lepši in večji kot je bil prej. 
V akciji gasilcev, ki bi ji težko našli podobno, je sodelovalo 40 gasilcev iz 

Doba. Nihče od njih ni štel ur, ki jih je prebil pri zbiranju ali pri delu. 
Povejmo še to, da so gasilci nabrali za 25 prikolic mrve. Tako je bilo, takoj ko 

je bila streha narejena, pod njo tudi dovolj mrve. 
Silva in Ivan Mandelj, ali kot jim pravijo po domače Mejačeva, sta bila osupla 

nad tako učinkovito pomočjo dobskih gasilcev in sta jim od srca hvaležna za vse. 
"Res ne najdem dovolj lepih besed, da bi se jih zahvalil," je dejal Ivan. 
"Jaz pa bi se rada še posebej zahvalila kolektivu in vodstvu Osnovne šole v 

Šentvidu, prav tako pa tudi občini Ivančna Gorica za vso pomoč, ki so nam jo 
dali v tej nesreči,."je še dodala Silva. 

A . A . 

V E L I K A P R I D O B I T E V 
AMBRUŠKIH G A S I L C E V 

Minulo soboto so ambruški gasilci in vsi vaščani, z njimi pa gasilci bližnjih in 
daljnjih društev, slovesno proslavili novo pridobitev domačega gasilskega 
društva. Dobili so sodobno gasilsko vozilo. Vsi se namreč dobro zavedajo, da 
pomeni dobra oprema tudi možnost hitrega posredovanja v primeru požara. 

Slovesnosti so prisostvovali: predsednik novoustanovljene občinske gasilske 
zveze Ivančna Gorica g. Alojz Ljubic, pa podpredsednik O G Z g. France Dremelj 
in poveljnik g. Lovro Markovič. 

Predsednik domačih gasilcev g. Ciril Šinkovec se je v svojem nagovoru spom
nil tudi nastanka društva v letu 1908 in gradnje gasilskega doma nekaj let kas
neje, za katerega je 100 kron prispeval tudi tedanji avstrijski cesar Franc Jožef. 

G. Šinkovec seje zahvalil tudi vsem krajanom, ki so prispevali za nakup avto
mobila, še posebej pa: družini Novak iz Kanade (Henry Novak je tudi boter 
vozilu), Rašici iz Ambrusa, Stanetu Papežu iz Visenj in Zavarovalnici Tilia iz 
Novega mesta. 

Vozilo je blagoslovil domači župnik g. Ludvik Kuhar, zapeli pa so fantje 
domačega pevskega zbora. 

Potem, no potem pa je zaigralo Štajerskih sedem in ... 
A . 

" V A R N A " P O T V S O L O 
Vsi vemo, da* se marsikateri občan, vključno s podpisanim, velikokrat 

sprašuje, ali bodo in kako bodo naši otroci prišli v šolo. Sama pot do šole je 
lahko dosti bolj težavna in nevarna kot si mislimo. Tako sem na zadnji, 9. seji 
občinskega sveta spet postavil vprašanje, zakaj šoloobvezni otroci (do 4. razre
da) iz Velikega, Malega Hudega, Stranske vasi, Spodnje Drage itd., nimajo 
zagotovljenega varnega prevoza v šolo (po mnenju ga. Marinke Piškur, rav
nateljice Osnovne šole Stična, naj bi bili glede na zakon za cca 200 metrov 
"prekratki", oziroma neupravičeni do prevoza s šolskim avtobusom... opomba 
pisca). 

Vedeti je treba, da ob regionalni cesti poteka promet težkih kamionov iz 
bližnjega kamnoloma. Ker je v sprejetem proračunu občine Ivančna Gorica 
predvidenih 8 milijonov SIT samo za dokumentacijo za novo OŠ v Stični mis
lim, da tistih nekaj 100 tisoč SIT za dodaten ovinek za šolski avtobus ne bi smel 
biti prevelik zalogaj za proračun. 

Tudi preveč togo držati se črke zakona ni življenjsko, bi rekel marsikateri kra
jan. Starši pa bi bili veliko bolj zadovoljni kot sedaj, kajti novo šolsko leto se 
nezadržno bliža. 

Igor Bončina, SDSS 
občinski svetnik 

PRISLUHNI
MO DRUG 
DRUGEMU 
Prireditev na Osnovni 
šoli Josipa Jurčiča. 

Sredi junija se jc Svet staršev na 
Srednji šoli Josipa Jurčiča sestal zad
njič v šolskem letu 1994/95. 
Ravnateljica gospa Milena Vrenčur, 
je predstavnike staršev najprej sez
nanila z uspehi v zadnjem ocenjeval
nem obdobju. Skupni uspeh ustreza 
povprečju slovenskih srednjih šol 
(71,22%), najboljši med razredi pa so 
dosegli kar zavidljive rezultate, saj so 
bili 80 do 90 odstotno uspešni. 
Sestanek jc bil ravno dan pred 
maturo. Tako smo starši lahko 
sodoživljali tudi maturitetno vzdušje. 
Lahko smo se tudi "v živo" prepričali, 
kako "premalo" so delavci v šolstvu 
zaposleni in kako "preveč" so za to 
delo plačani. Tisti dan jc prišla večina 
pedagoških delavcev v šolo zjutraj ob 
osmih, poučevala vse dopoldne, nato 
pa so imeli konferenco do pol petih, 
sestanek sveta staršev je bil ob petih, 
ob šestih pa je bila kulturna prired
itev, ki so jo staršem in profesorjem 
pripravili dijaki s svojim mentorjem. 

Sledili smo programu, ki je bil na 
visoki kakovostni ravni in zelo razno
lik. Starši smo lahko pedagoškim 
delavcem samo hvaležni, da kljub 
izredni obremenjenosti z rednim 
šolskim delom in s pripravami na 
maturo še najdejo čas in dobršno 
mero idealizma, da v naših otrocih 
odkrivajo skrite talente in jim prisluh
nejo. V tekmovalno naravnani sodob
ni šoli so taka prizadevanja 
pedagoškega kadra še toliko bolj 
dragocena. 

Mladi glasbeniki, pevci in recitator-
ji so nas popeljali v svet pristne naro
dne pesmi (dvoje prekmurskih pesmi 
ob spremljavi klasičneg ljudskega 
glasbila citer), v glasbeno klasiko 
Edwarda Griega: Solveigina pesem, 
flavta ob spremljavi klavirja, 
G.Gershvvin z znano klavirsko sklad
bo Rapsodija v modrem, v svet jazza 
in črnske duhovne pesmi skupina 
kitar s pevko ter bobni ob spremljavi 
klavirja. 

Glasbene točke so povezovali s 
krajšimi mislimi, ki so jih povzeli iz 
zbirke Smiselnice Elizabeth Lukas, 
učenke znanega dunajskega psihoter-
apevta Viktorja Frankla. Med smisel
nice so vtkali tudi izvirno pesem ene 
od dijakinj. 

Prireditev, kije v vročici zadnjih dni 
šolskega leta uspela navdušiti učence 
za obšolsko dejavnost in ki zahteva 
nemalo truda in tudi žrtve (mnogi od 
nastopajočih so vozači in jim časa celo 
za redno šolsko delo primanjkuje), je 
vsekakor uspela. Tisti, ki smo bili tam, 
smo začutili, da na tej šoli ni pomem
bno samo in edino znanje, ampak da 
gre za mnogo širši koncept oblikovan
ja mladega človeka. Na prireditvi je 
šlo za to, da pridejo do veljave tudi 
tisti učenci, ki s svojim znanjem ne 
"bleste". Razumeli smo, da gre peda
goškim delavcem na tej šoli tudi za 
vzgojo, predvsem za vzgojo srca. Tega 
pa v življenju, pa naj si to priznamo ali 
ne, poleg znanja še kako potrebuje
mo, če hočemo živeti med seboj v 
miru in strpnosti. 

Ob koncu bi se želeli zahvaliti 
vsem, ki so pri tem programu sodelo
vali, pa tudi šolskemu vodstvu, peda
goškemu kolektivu in vsem delavcem, 
ki prihajajo v stik z našimi otroki. Od 
srca bi bilo želeti, da bi se starši na 
tako prijazne pobude v večjem številu 
odzivali. Da bi prihajali v šolo ne le 
zaradi učnega uspeha (ali neuspeha), 
ampak tudi zato, da bi videli, kaj vse 
zmorejo naši otroci, če se jim posveti
mo in jim prisluhnemo. 

M . F. 



STRAN 11 
ŠKRAT 
BRUNO HITI 
K PONATISU 

Marija Turkaj iz Ivančne Gorice 
izdala knjigo za otroke 

Mala Nina v svoji navihanosti z 
želodi obmetava škrata Bruna. Ta je 
"resno ranjen" Tri debele buške 
kraljujejo na njegovi glavi. 

- Zakaj si to naredila, porednica -
vpije nanjo mama. 

- Zato, ker ga imam rada - odgovori 
Nina. 

Mati veverica je Nino našeškala s 
tačko po zadnji plati in rekla: 

- To sem naredila zato, ker te imam 
rada... 

Takih prisrčnih Brunovih dogo
divščin je v knjigi domačinke Marije 
Turkaj, (do upokojitve je bila prizade
vna vzgojiteljica) dovolj in še več. 
Zgodbice so opremljene s prijaznimi 
ilustracijami mladega Aleksandra 
Posavca. Otroci so vse skupaj lepo 
sprejeli. Marija trenutno pripravlja 
ponatis knjige. 

Odmevi na knjigo so se pojavili že v 
večin časopisih, o njej so naredili radi
jsko oddajo, jo predstavili na TV...Čas 
je da ji damo podporo tudi mi. 
Zaželimo pisateljici veliko navdiha 
pri ustvarjanju nove knjige Vila 
Romana, ki bo, kot pravi sama, v prvi 
vrsti spomenik vnučki Hani in 
otrokom iz njene ulice, seveda pa tudi 
vsem tistim otrokom, ki imajo radi 
pravljice. 

Ksenja Medved 

D O B R A S T V A R 9 5 
Lačni Franc, Vitezi, 
Aleksander Mežek, Jani 
Kovačič, v Šentvidu pri 
Stični 

Verjetno ste že slišali, da se jc v 
soboto, 24. junija končno zgodil prvi 
pravi ročk koncert tudi pri nas, v 
Šentvidu pri Stični. Prireditev so 
mnogi - predvsem mladi in tudi stari 
rockerji - že težko pričakovali, 
starejša generacija pa je sprva spreml
jala priprave nekoliko skeptično. To 
je razumljivo, saj tudi organizatorji 
nismo natančno vedeli, kaj vse nas 
čaka. Na koncu pa nam je le uspelo 
izpeljati prireditev, ki je z izvrstno 
izvajalsko zasedbo in obsežnim pro
gramom publiki veliko ponudila. 
Takih prireditev letos ne bo več dosti, 
tudi drugod po Sloveniji ne. Med 
pripravami pa seveda nismo pričako
vali deževja., tako kot na dan koncer
ta nismo pričakovali, da bo dež pol 
ure pred začetkom programa prene
hal. Pogumna publika, ki se je kljub 
slabemu vremenu odločila za obisk 
koncerta, pa je bila tako nagrajena z 
zares dobro glasbo, v kateri je lahko 
uživala brez dežnikov. 

Organizatorji ( člani mladinskega 
kluba Šentvid) smo zelo veseli, da je 
prišlo tako veliko število obiskoval
cev; za nas je to največje priznanje in 
nagrada. In ne pozabimo - s svojim 
obiskom ste darovali denar v 
dobrodelni namen. Ves izkupiček od 
prodanih vstopnic smo poklonili 
zavodu za revmatike in rekonvales
cente dr. Marko Gerbec, Šentvid pri 
Stični. Zbrali smo 186.000 tolarjev in 
verjamemo, da bo denar koristno 
uporabljen. O dobrodelnosti pa še to: 
izvajalci so vsi opravili svoje nastope 
profesionalno in so bili profesionalno 
tudi plačani. Dobrodelnosti ne bi bilo 
brez naših sponzorjev, ki so prispevali 
denar za kritje stroškov. 
Organizatorji se zahvaljujemo tudi 
vsem ostalim, ki ste nam kakorkoli 

pomagali, še posebej pa ga. Sonji 
Maravič, g. l.ovru Lampretu in g. 
Urošu Grudnu. Brez vas nam ne bi 
uspelo. 

Organizatorji upamo, da vam 
D O B R A S T V A R ne bo ostala v 
spominu le kot dober žur, ampak, da 
je bil to tudi za vas pravi kulturni 
dogodek, Tako skupaj odpiramo vrata 
še za naslednje podobne prireditve v 
naši občini. Led je prebit, zdaj bo 
drugič lažje. Na deželi je že tako, da si 
moramo kulturno življenje orga
nizirati sami. Izkušnjo ob tem koncer
tu cenim tudi zato, ker je pri mnogih 
izmed nas ovrgla globoko zakorenin
jeno prepričanje, da na periferiji 
vlada kulturno mrtvilo in tla sc tu ne 
da pomagali. Ni res. Vse. kar potre
bujemo, so ideje in motivacija, takoj 
za tem se najde tudi denar. Prijetno 
pa smo presenečeni, ker seje ob orga
nizaciji koncerta izkazalo tisto, česar 
mnogi mladi še niso imeli priložnosti 
izkusiti - da je iniciativa mladine cen
jena tudi pri starejših. To je starejša 
generacija izpričala sprva s 
širokosrčno pomočjo nato pa tudi s 
številnim obiskom. 

Zato nas ni strah organizacije 
novih prireditev, temveč smo le še 
bolj motivirani kot prej. Za konec 
tako apeliram na vse vas (mlade in 
nekoliko starejše): ne ostajajte doma, 
ko bodo pred vašim pragom, in ne 30 
kilometrov stran, pripravljene nasled
nje - takšne ali drugačne - dobre 
stvari. 

Jernej Pajek 

Seznam sponzorjev dobrodelnega 
koncerta Dobra stvar 95 : 

Winterhalter, Tabor, Tilia, Krka, 
Iskra-baterije, IMP livar, Tirna com-
merce, Farma, Trimo, Ažur, Armex, 
Peskokop, Universal, Mercator 
Dolomiti, Kovinostroj, Komes Saan, 
Mizarstvo Trunkelj, Guma, Traig, 
Gradnja, Šou, Cementninarstvo 
Roječ, Instalacije Šerjak. 

V S E M SE NAJLEPŠE 
Z A H V A L J U J E M O ! 

SREČANJE T R E H 
DEŽEL 1 9 9 5 V STIČNI 

Tradicionalno srečanje vernikov Furlanije (Italija), Koroške (Avstrija) in 
Slovenije, bo letos potekalo v Stični, v soboto, dne 19. avgusta. Prijateljsko 
srečanje se bo odvijalo v duhu vodilne misli: Tako različni, a vendar enaki. 
Somaševanje na samostanskem dvorišču bo vodil ljubljanski nadškof in metro
polit dr. Alojzij Šuštar, ob pomoči videmskega nadškofa in celovškega škofa ter 
mnogih duhovnikov. 

Svečanosti bodo potekale v štirih jezikih: italijanščini, nemščini, slovenščini in 
furlanščini. 

Ta romarski shod pa ni samo versko srečanje, ampak tudi priložnost za izmen
javo misli in navezovanje prijateljskih stikov med prebivalci treh dežel. Hkrati je 
to priložnost, da se Slovenija kot gostiteljica predstavi s svojo turistično, gostin
sko in kulturno ponudbo. 

Krajani Stične bodo v okviru svojih društev in obstoječih gostinskih lokalov 
poskrbeli, da udeleženci shoda ne bodo lačni in žejni. Na stojnicah bodo gostom 
na voljo tudi spominki, knjige in drugo kulturno blago, ki bo predstavljalo našo 
občino in vso Slovenijo. 

Organizacijski odbor srečanja zato vabi turistična društva in agencije, da na 
stojnici predstavijo svojo dejavnost, posamezne slovenske založbe pa svoje 
založniško blago. 

Vse informacije dobite v samostanu v Stični. Telefon: 777-100 ali 777-231. 

O R G A N I Z A C I J S K I O D B O R 

IDEJA VREDNA POSNEMANJA 
Večina lučarskih otrok je včlanjenih v tamkajšnje turistično društvo "Grča". 

Sodelujejo pri vseh društvenih akcijah, pa tudi na izletih so obvezno zraven. 
Letos so se odločili za samostojen podvig. V začetku julija se je njih sedmeri

ca fantov (dva Darka, Stanko, Stane, Jure, Dušan in Igor) od starejših sposodi
la dva šotora in odpravili so se, kot pravi taborniki, taborit v gozd nad vasjo. 

Že prvo noč so doživeli ognjeni krst. Treskalo in grmelo je kot za stavo, pa tudi 
lilo je kot iz škafa. Da bi jih bilo strah? Ne. to pa ne. Vsaj priznal ni nihče, pa 
tudi domov ni pobegnil nobeden. 

"Od doma smo vzeli v glavnem le vodo, "je povedal njihov vodja in glavni 
kuhar, 14-letni Igor. "Kadar nismo zbirali drva in urejali tabor, smo po gozdu 
nabirali borovnice in lisičke. Te smo potem prodali. Za izkupiček smo si kupili 
hrano." 

"Se bomo šli," so dejali na zaključnem pikniku, ki so ga pripravili staršem. 
"Drugo leto vsaj za štirinajst dni. Pa še druge vabimo." 

A . 

* V Šentvidu pri Stični pa so mladi organizirali dobrodelni ročk koncert. 
Zvedeli smo, da so tako demonstrirali tudi svojo zamisel o bodočem pevskem 
taboru. 

* Izvedeli smo, da so karaoke na Muljavi (občina Ivančna Gorica) dosti 
bolje uspele kot karaoke v Šentjurju (občina Grosuplje). Je to res?! 

* Izvedeli smo tudi, da bodo v Livarju Ivančna Gorica v naslednji fazi 
poskrbeli za krajanje tako, da bodo najbližjim razdelili antifone. Baje so 
razmišljali tudi o tem, da bi odlitke premetavali v gumijaste palete. 

* Grajsko in hkrati ljudsko so se imeli pevci iz folklorne skupine Vidovo, ki 
so se udeležili tekmovanja v ljudskem petju v okviru Grajskih dnevnov v 
Sevnici in ... 

* Šentvidčani so plesali, kakor so Rusi peli! Prof. dr. Bruno Ravnikar je 
namreč pripeljal v Šentvid rusko folklorno skupino, ki je razgibala gledalce in 
folklorno skupino Vidovo in .. in ... km 

Dne 25. Julija je na republiškem srečanju folklornih skupin v Črnomlju 
skupina Vidovo svoj nastop izjemno uspešno opravila. Svoje delo bi radi 
nadaljevali, zato bodo do 1. septembra letos sprejemali nove člane. 

Prijavijo se lahko vsi, ki so stari od 18. do 25. leta in obvladajo osnovni 
korak polke in valčka. Pokličite na telefon 777-497 (Branka) ali 785-074 
(Nuša). 

TISKARSKI 
ŠKRAT 

Kot vedno, je bil tiskarski škrat 
na delu tudi v prejšnji številki 
Klasja. Če se sicer primerjamo z 
drugimi časopisi, niti ni bil posebno 
aktiven, pa vendar ... 

- gospod Urbančič ni Janez 
ampak Franc 

- zamejski pevski zbori so prišli 
tudi iz Italije, tisti iz Litije so še 
vedno domači 

- sliko gasilcev iz Višnje Gore je 
prisodil Šentvidčanom in upamo, 
da pri tem ni nič mislil 

- Kar zadeva vejic in pik jih je 
prav gotovo ravno prav. Če je kje 
kakšna premalo, je pač drugje 
odveč. Če ne verjamete pa 
preštejte. 

Sicer pa, delo tiskarskega škrata 
tudi mi obsojamo. 

UREDNIŠTVO 

CENIK 
OGLASOV 

v občinskem glasilu KJ^ASJh 

Naklada 4.000 izvodov, 13.000 
bralcev. 

Časopis prejemajo vsa gospodinst-
va v občini brezplačno 

Izdatek za oglas se šteje med 
materijalne stroške 

K O M E R C I J A L N I O G L A S 

cela stran 69.000 SIT 
(1150 cm2) 

polovica strani 43.000 SIT 
( 575 cm2) 

četrtina strani 24.000 SIT 
(287 cm2) 

osmina strani 16.500 SIT 
( 143 cm2) 

šestnajstina strani 9.500 SIT 
( 72 cm2) 

oglas na prvi strani 
plus 50% (največ 1 četrtina strani) 

oglas na zadnji strani 
plus 25% (isto) 

serijski oglas 
(6- krat v letošnjem letu) 
minus 30% 

V ceno ni vračunano oblikovanje in 
5% prometni davek. 

OBVESTILA DRUŠTEV 
do največ 50 kvadratnih cen
timetrov—40 sit za kvadratni cen-
timetei 

MALI OGLASI 
do 10 besed 200 SIT 
vsaka nadalnja beseda 30 SIT 

ZAHVALE 
Osmrtnic ne bomo objavljali, ker 
časopis izide samo enkrat mesečno, 
kvadratni centimeter 30 SIT 
(vendar načeloma do največ 50 
kvadratnih centimetrov) 

Cene veljajo do konca leta 1995. 

Rs. 
Ena stran časopisa formata A3 ima 
cca 1150 kvadratnih centimetrov. 

Ivančna Gorica, 11. 5. 1995 



Z A H V A L A 
Zaman je bil tvoj boj 
Zaman vsi dnevi upanja, trpljenja 
bolezen je bila močnejša od življenja 

V boju s hudo boleznijo je bil 
premagan dragi mož in oči 

ANTON ZALETELJ 
iz Marinče vasi 

Iskreno se zahvaljujemo vsem 
sorodnikom, znancem, sosedom, 
prijateljem za vsa pisna in ustna 
sožalja, darovano cvetje, sveče ter 
vsem, ki ste ga pospremili na nje
govi zadnji poti. 

Še posebej se zahvaljujemo 
medicinskemu osebju U K C - C I M 
in intenzivnemu oddelku 
Bolnišnice Golnik. 

Zahvaljujemo se Ribiški družini 
Novo mesto, pododboru 
Žužemberk za organizacijo pogre
ba in poslovilne besede ter pevcem 
za zapete žalostinke. 

Hvala opatu gospodu Nadrahu 
iz samostana Stična in ostalim 
župnikom za opravljen pogreb. 

Hvala vsem za vse. 
Žalujoči žena in otroci 

B O L J 
V A R N O Z A 
V S E 

Športno društvo Krka je julija 
dobilo novo pridobitev - varno 
zaščitno mrežo za najbolj kočljivim 
delom asfaltnega igrišča pri novem 
družbenem centru. Otroci in ostali s 
tem nismo več tako izpostavljeni 
"cestni" nevernosti kot prej, ko smo 
neprestano tekali za izgubljenimi 
žogami. 

Poleg športnega društva imajo 
veliko zaslug za novo pridobitev 
Krajevna skupnost Krka, Borut 
Javornik in njegova firma C A R P E 
D I E M , Mizarstvo Trunkelj, K G M 
Jamnik in še nekateri drugi. 

Ker nam je zmanjkalo finančnih 
sredstev, bomo, vsaj upamo tako, 
dela nadaljevali jeseni, ko namerava
mo postaviti še preostali del zaščitne 
mreže, kupiti mreži za gol in urediti 
odvodnjavanje, saj se sedaj voda ob 
večjem dežju dlje časa zadržuje na 
mestu, kjer je naravna tribuna. 

Ne boš verjel, pri nas v Ivančni je 
ponoči tako nevarno, da so še polica
ji pobegnili. 

J A V N I P O Z I V 
V skladu s 4. členom Zakona o ponovni vzpostavitvi agrarnih skupnosti ter 

vrnitvi njihovega premoženja in pravic (Ur. L. RS, št. 5/94 in 38/94) dajemo javni 
poziv o pravici do ponovne vzpostavitve agrarnih skupnosti v vaseh: Dob, 
Hrastov Dol, Lučarjev Kal . 

Pravico do ponovne vzpostavitve agrarne skupnosti imajo vsi nekdanji člani 
ali njihovi dediči, oziroma njihovi pravni nasledniki, če so državljani Republike 
Slovenije ali domače pravne osebe. 

1. Dne 25. 8.1995 bo ob 20.30 uri sklican ustanovni občni zbor Agrarne skup
nosti vasi Dob v prostorih gasilskega doma v Dobu. 

2. Dne 26. 8. 1995 bo ob 20.30 uri sklican ustanovni občni zbor Agrarne skup
nosti vasi Hrastov Dol v prostorih gasilskega doma v Hrastovem Dolu. 

3. Dne 26. 8. 1995 bo ob 20.30 uri sklican ustanovni občni zbor Agrarne skup
nosti vasi I.učarjev Kal v garaži Marije Turk. 

Na ustanovnem občnem zboru bodo sprejeti naslednji dokumenti: 
- Sporazum o ponovni vzpostavitvi agrarne skupnosti, 
- pisna pravila ponovno vzpostavljene agrarne skupnosti in 
- članski imenik članov agrarne skupnosti. 
Agrarna skupnost se šteje za ustanovljeno, če po tem javnem pozivu najmanj 

trije polnoletni upravičenci sprejmejo in podpišejo zgoraj naštete dokumente 
agrarne skupnosti. 

INICIATIVNI O D B O R I Z A U S T A N O V I T E V 
VAŠKIH S K U P N O S T I 

DOBILI S M O OBČINSKO 
Z V E Z O ŠPORTNIH 
O R G A N I Z A C I J 

V naši občini smo 5. julija letos ustanovili Zvezo športnih organizacij Ivančna 
Gorica, ki bo povezovala športna društva na tem prostoru. Trenutno imamo 14 
športnih društev. Želja vseh je, da z ustanovitvijo nove Zveze dvignemo šport na 
višjo raven. To velja tako za tekmovalni oziroma vrhunski kot za šolski šport in 
športno rekreacijo. Kot je bilo pričakovati, smo se že na začetku soočili s števil
nimi težavami, ki so predvsem finančno-materialne narave. 

Zelo pozitivno je izzvenelo mnenje, naj se društva ne pregovarjajo preveč o 
tem, koliko sredstev je katero dobilo iz skromnih občinskih proračunskih sred
stev, temveč naj bo za naprej naše delo usmerjeno predvsem v to, kako in od kod 
pridobiti čim več znanja in sredstev v skupno dobro športa pri nas. 

Korajža velja! 

P O L I C I J S K A K R O N I K A 
01.06.1995 

Pred gostilno Topler v Zagradcu je 
prišlo do pretepa, v katerem je bila 
ena oseba telesno poškodovana. 
Ugotovljeno je bilo, da je Marko G . 
pretepel Franca K., ter mu prizadejal 
telesne poškodbe. Zoper Marka G. je 
bila podana kazenska ovadba. Prav 
tako je bilo ugotovljeno, da so v tem 
lokalu kršili javni red in mir še ostali 
trije gostje in bodo vse prijavili sod
niku za prekrške zaradi kršitve 
zakona o javnem redu in miru. 

04.06.1995 
Na magistralni cesti M/I pri kraju 

Velike 1'ccc sc je zgodila prometna 
nesreča zaradi vožnje preblizu desne
ga roba vozišča. Pri tem je voznica 
osebnega avtomobila L I 94-34V 
poškodovala šest smernih stebričkov 
in prometni znak. Zoper voznico 
bodo predlagali uvedbo postopka o 
prekršku. 

06.06.1995 
Iz dekliškega vzgajališča Višnja 

Gora so odšle na nedovoljeni izhod 
tri gojenke. Vse še iščejo. 

06.06.1995 
V Višnji Gori v bifeju poleg 

trgovine je Jusuf B. v vinjenem stanju 
razbijal inventar. Ker se na interven
cijo policije ni umiril in ni hotel 
zapustiti lokala ter je obstajala velika 
verjetnost, da bo s prekrškom nadal
jeval, je bila uporabljena fizična sila 
in je bil odpeljan v prostore za 
pridržanje na Povšetovo v Ljubljano. 
Zoper Jusufa B. sledi predlog sod
niku za prekrške. 

09.06.1995 
Sporočeno je bilo, da je v Višnji 

Gori v Dekliškem vzgajališču požar. 
Na kraju je bilo ugotovljeno, da je do 
požara prišlo zaradi okvare sušilnega 
stroja za perilo. Ker je bil prostor 
zaprt, se ogenj ni razširil na druge 
prostore, ampak je prišlo do tlenja le 
v sušilnici. Požar so s hitro intervenci
jo pogasili prostovoljci Gasilskega 
društva Višnja Gora. Zaradi požara je 
nastala materialna škoda za približno 
150.000 SIT. 

10.06.1995 
Neznanec je vlomil v vikend na 

Korinju, ki je last Draga Ž., in odne
sel okrog 40 kozarcev vložene zelen
jave in sadja, 50 litrov goriva, 10 litrov 
motornega olja, motorno žago 
znamke Homelite, vrtalni stroj, 
manjšo kotno brusilko, več litrov 
žganja in več steklenic piva. S tem je 

lastnik oškodovan za približno 
150.000 SIT. Za storilcem še poizve
dujejo. 

15.06.1995 
Ugotovljeno je bilo, da mladoletni

ki v zadnjem času v okolici šolskega 
centra Ivančna Gorica kršijo javni red 
in mir ter delajo škodo na objektu in 
v okolici. Policija je posameznike pov
abila na razgovor in bo zoper vse 
ustrezno ukrepala. Navedeni so stari 
znanci policije. 

15.06.1995 
Za sedaj še neznane osebe so 

poškodovale okrepčevalnico Jurčck, 
ki stoji v neposredni bližini šolskega 
centra v Ivančni Gorici. 

18.06.1995 
Vlomljeno je bilo v osebni avto, last 

Ivana Z., stanujočega na Ljubljanski 
cesti 28 v Ivančni Gorici. Iz avtomobi
la je zmanjkala zadnja polica, na 
kateri sta bila pritrjena dva zvočnika. 
S tem je Ivan Z. oškodovan za prib
ližno 10.000 SIT. Zoper neznanega 
storilca je bila podana kazenska ovad
ba. 

20.06.1995 
Na Muljavi pri gasilskem domu je 

prišlo do prometne nesreče, v kateri 
je bila ena oseba telesno 
poškodovana. 

25.06.1995 
V Šentvidu pri Stični je neznani 

storilec odvzel kolo z motorjem, last 
Matjaža P, ki je stalo pred gostilno 
Na Klančku. Kolo z motorjem jc 
znamke A P N 6S, modre barve, št. 
motorja in okvirja 440124, letnik 
1991. Kdor bi ga opazil, naj to sporoči 
policistom v Grosuplje. 

27.06.1995 
Na magistralni cesti M/I od 

Ivančne Gorice proti Biču je prišlo do 
naleta več vozil tuje registracije, vzrok 
temu je bila vožnja s prekratko 
varnostno razdaljo. Kršitelje so pred
lagali v obravnavo sodniku za 
prekrške. 

30.06.1995 
V bližini romskega naselja 

Kužljevec so policisti našli nasad indi
jske konoplje, ki jo je gojil eden od 
prebivalcev romskega naselja. 340 
sadik, ki so zrasle že v višino 30 do 
120 cm, so potrgali in poslali na krim
inalistično tehnično ekspertizo. 
Zoper lastnika nasada bodo ustrezno 
ukrepali. 

K R K A V NASI OBČINI J E 
P R I M E R N A Z A K O P A N J E 

Po rezultatih raziskave Zavoda za zdravstveno varstvo Novo mesto, ki so ga 
opravili v mesecu juniju, je reka Krka od izvira do Novega mesta toliko čista, da 
je primerna za kopanje. 

V naši občini so vzeli dva vzorca in sicer ob izviru in v Zagradcu. 
Analiza je pokazala: 

kajiformne bak. normativ kalif. bak. fekalnega izv. normativ 
Izvir Krke 200 do 2000 pod 200 do 500 
Zagradec 1500 do 2000 500 do 500 

Nitratov v vodi ni. 
Kakor prejšnja leta so tudi letos ugotovili, da je voda bolj onesnažena pod 

večjimi naselji, kjer kopaja ne priporočajo. 
Kjer se zbira in kopa večje število ljudi, naj bi za večjo varnost kopalcev napel

jali pitno vodo za pitje in tuširanje in zgradili sanitarije. 
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I M P L I V A R , d.o.o. 
IVANČNA G O R I C A 
Ljubljanska c. 43 
61295 IVANČNA G O R I C A 

VABI K SODELOVANJU 

1. A B S O L V E N T E P O K L I C N I H ŠOL za usposabljanje v času pripravniške 
dobe za naslednje poklice: 

- S T R U G A R (1 kandidat) 

- STROJNI M E H A N I K A L I M E H A N I K O B D E L O V A L N I H S T R O J E V ' 
(3 kandidati) 

Izbrani kandidati bodo sklenili delovno razmerje za določen čas šestih mese
cev, po končani pripravniški dobi pa bo podjetje najboljšim pripravnikom 
ponudilo možnost redne zaposlitve. 

2. D E S E T D E L A V C E V A L I D E L A V K Z A PR1UČITEV Z A D E L O V 
BRUSILNICI U L I T K O V ( Z A R A D I ZAČASNEGA POVEČANEGA 
O B S E G A D E L A ) 

Kandidati morajo izpolnjevati poleg zakonskih šc naslednje pogoje: 

- starost od 18-40 let 
- dobra fizična kondicija in zdrave oči 

Izbrani kandidati se bodo usposabljali za delo 3 mesece in sklenili delovno 
razmerje za določen čas šestih mesecev, po tem obdobju pa bo podjetje 
najboljšim delavcem omogočilo nadaljevanje delovnega razmerja ali redne 
zaposlitve. 
Pisne prijave z ustreznimi dokazili sprejema IMP L I V A R , d.o.o., Ivančna 
Gorica, Ljubljanska c. 43, 61295 Ivančna Gorica, K A D R O V S K A SLUŽBA -
do 15.8.1995, oziroma do zapolnitve potreb po pripravnikih oz. delavcih. 

MERCATOR 
KMETIJSKA ZADRUGA STIČNA 

M - K Z Stična, sedež Ivančna Gorica vam v svojih 
trgovinah s kmetijskim repromaterialom v 
Radohovi vasi, Stični, Krki , Zagradcu in 
Ambrusu, poleg ostalega materiala nudi po ugod
nih cenah: 

C E M E N T 

APNO IGM 

525,00 SIT za vrečo 
470,00 SIT za vrečo 

V skladišču semenskega krompirja so vam na 
voljo po ugodnih cenah krmna žita (koruza, 
ječmen, soja). 
V trgovinah z živili (Zagradec, Muljava, Ivančna 
Gorica in Radohova vas) smo za naše stale kupce 
priskrbeli nakupno kartico, s katero boste v naših 
trgovinah kupovali ceneje. 

Naš stalni kupec - vaša PREDNOST! 

MALI OGLASI 
V Ivančni Gorici nimamo tržnice, 

nimamo sejmov, nimamo bolšjega 
trga. Morda bi bilo dobro, da 
županstvo razmisli o tem. 

Kot nadomestilo pa uvajamo v 
Klasju male oglase. Prek njih lahko 
ponudite vse, kar bi radi spravili v 
denar. Če pa kaj potrebujete in tega 
nimajo v trgovini ali pa je novo pre
drago, so zato tukaj mali oglasi. 

Tudi zamenjate lahko kaj; zemljo 
za stanovanje, kravo za moped, trak
tor za ... 

Mali oglasi bodo samo v prihodnji 
številki Klasja, ki ga prebere 13.000 in 
še več ljudi, brezplačni. 

Napišite ali telefonirajte (778-384, 
778-385 ali 777-697) 

Uredništvo Klasja, Sokolska 8, 
61295 Ivančna Gorica 

RS. Če pa ste pri pisanju oglasa 
ravno prav duhoviti, vam bomo zanj 
plačali mi. 

Graditelji pozor! Zelo ugodno pro
dam nove, tri metre dolge punte. 
Naslov v uredništvu Klasja ali na 
številko 0609 61 26 26. 

Prodam starinski koncertni klavir. 
Dodatne informacije na telefon 
777-585 

Zbiram, zamenjujem, prodam, kupim 
stare knjige, stara pisma, znamke in 
razglednice slovenskih krajev. Tel: 
777-232. 

SPREMEMBA URADNIH UR 
Komandir Policijske postaje Grosuplje, inšpektor Milan Stojakovič, nam 

je za objavo v Klasju poslal naslednje obvestilo: 
Obveščamo vas, da so uradne ure Policijske pisarne Ivančna Gorica v spo

daj navedenih dnevih in urah. 

Ponedeljek 
Sreda 
Petek 

9,00 do 13,00 
13,00 do 19,00 

9,00 do 13,00 

V nujnih primerih se obrnite na telefonsko številko 92 ali na Policijsko 
postajo Grosuplje, telefon 763-122 ali 762-166 

RS. Uredništva 
Šoferji, pa tudi drugi, ne zanašajte se na zgoraj navedene uradne ure. 

Policijske patrulje so nenehno na terenu. Kadar si jih boste najmanj želeli, 
boste prav gotovo naleteli nanje. 

Pa še to: policijska pisarna v Ivančni Gorici ima telefonsko številko 778-
402. Pokličete lahko ob vsakem času. Če ne bo dežurnega policista, se bo 
oglasila avtomatska tajnica, ki bo sprejela vaše sporočilo. 

UREDNIKOV 
OKVIRČEK 

Prvo številko časopisa Klasje ste 
prav gotovo dobili. 

Ste ga tudi prebrali ? Kakšen se 
vam zdi? 

Časopis smo vsebinsko načrto
vali tako, da naj bi v njem pisali o 
vsem, kar se v občini dogaja. Vsem 
tistem, kar bi zanimalo še koga 
drugega in ne samo soseda. Tako bi 
eden morda dobil vzpodbudo za 
naprej, drugi pa idejo, kaj lahko 
tudi sam stori doma. Vsi pa bi se 
gotovo bolje spoznali med seboj. 

Ideja je gotovo dobra, le izvedlji
va je malo težje. 

Niste vajeni, da bi v časopisu pre
brali, kako se je končala nogomet
na tekma med suhimi in debelimi v 
Dobu. A l i pa kako so se prebivalci 
štirih hiš v Trnovci v potu svojega 
obraza in žepa trudili za asfaltno 
cesto. 

Vidite, prav to, da na dolgo in 
široko ne naštevamo še drugih 
podobnih dogodkov, prav to naj bi 
tudi pisali v našem, oziroma vašem 
časopisu. Najbrže tudi vi s tem 
soglašate. 

Težava pa je v tem, da se neradi 
vse de te in take in podobne dogod
ke tudi napišete. Nihče ne 
pričakuje, da boste že prvič napisali 
literarni prispevek, ki bo prišel v 
zgodovino. Le to bi radi, da bi glas 
prišel tudi iz vaše vasi. Prepričani 
smo, da se tudi pri vas dogaja kaj 
takega, kar se drugje morda ne, ali 
pa da imate tudi pri vas tisto, kar 
imajo večji od vas. Vse to je zan
imivo za časopis. 

Kako malo pravzaprav vemo, kaj 
vse se dogaja po naših vaseh in 
zaselkih. 

Premislite. Svoje ideje in pred
loge, pa seveda tudi prispevke za 
naslednjo številko Klasja, ki bo 
izšla sredi septembra, pošljite na 
naslov uredništva Klasja, Sokolska 
8, 61295 Ivančna Gorica, ali pa 
sporočite po telefonu 778-384, 778-
385, 777-697, vsak delavnik med 10. 
in 12. uro. 

UREDNIŠTVO 

POGREBNE 
STORITVE 

oprema in prevoz 

PERPAR JANEZ 
Zaboršt 16 

Šentvid pri Stični 
telefon: 785-113 

* KRSTE Z VSO OPREMO 
* PREVOZ POKOJNIKOV 
* POSTAVITEV ODRA NA 

DOMU 
* UREJANJE 

DOKUMENTACIJ 
* STORITVE V ZVEZI Z 

UPEPELITVIJO 

Delovni čas 
NON - STOP 

zavod za prostorko, 
komunalno in stanovanjsko 
urejanje grosuplje p.o. 
taborska 3, 6 1 2 9 0 grosuplje 

U R E D I M O V A M K U P O P R O D A J O V A S E 

N E P R E M I Č N I N E 
- CENITEV NEPREMIČNINE 
- SKLENITEV KUPOPRODAJNE P O G O D B E 
- UREDITEV DAVČNIH OBVEZNOSTI 
- ZEMLJIŠKOKNJIŽNI PREPIS 

PROJEKTIRAMO STANOVANJSKE, POSLOVNE 
IN G O S P O D A R S K E OBJEKTE 

TEL: 061/762-246,061/763-078 

Ali že veste, ... 

da ima Andrej Agnič z Lučarjevega Kala največji vpliv na javne medije v občini 
Ivančna Gorica. Predvsem obvladuje dva izredno odmevna časopisa "Lučarjev 
Pajke!" in ivanško "Klasje". Razmišlja tudi o lastni radijski postaji - torej pravi 
ivanški Berlusconi. Taka koncentracija moči v eni osebi utegne biti še nevarna naši 
demokraciji. 

Tekst in slika: Leopold Sever 



K R A J E V N A S K U P N O S T I V A N Č N A G O R I C A 
P O D I V A N K I N O G O R I C O 

Ustno izročilo pravi, da je kraj 
Ivančna Gorica dobil ime po Ivanki, 
prijateljici vojvodinje Viride, ki je 
živela v lovskem gradiču na Pristavi 
nad Stično. Danes na gradič spominja 
le nekaj kamenja pri cerkvi svetega 

Predsednik K S Ivančna Gorica 
Franjo Rajh 

Lamberta. Virida je bila iz milanske 
plemiške rodovine Sforza-Visconti. 
Umrla je leta 1404, leta 1497 pa so 
njene posmrtne ostanke iz cerkve sv. 
Katarine prenesli v samostansko 
cerkev, ker so Turki cerkev sv. 
Katarine onečastili. Ivanka je dobila 
od Viride vinograd, ki je bil na griču 
nad križiščem cest Stična 
Žužemberk in Višnja Gora - Šentvid 
pri Stični. Območje pod vinsko gorico 
so ljudje začeli imenovati "pod 
Ivankino gorico". Pozneje naj bi se 
poimenovanje najprej spremenilo v 
zemljepisno ime Pod Ivančno Gorico, 
po drugi svetovni vojni pa se je uvel
javilo ime Ivančna Gorica. 

Ivančna Gorica leži sredi 
Dolenjskega podolja, v regiji, imeno
vani Stiski kot. Prištevamo jo k zahod
ni Dolenjski. Že v času Rimljanov je 

tu potekala cesta Emona 
Neviodunum. Ker je proti sred
njeveški Stični vodila tudi cesta z 
Dvora, je ravno na območju današnje 
Ivančne Gorice nastalo cestno 
križišče. Ob njem so se razvile kmeti
je, ki so imele za dopolnilno dejavnost 
gostinstvo, vse do prihoda južne 
železnice 1894. leta. Starejši ljudje se 
še spominjajo, da je bilo na območju 
Ivančne Gorice devet kmetij, ki so 
imele tudi gostilno. Najbolj znane so 
bile: Pri Kralju, Pri Rojcu, Pri Valdet, 
Pri Kalingerju in Pri Zamančku. Po 
drugi svetovni vojni so kmetije izgu
bile del obdelovalnih površin zaradi 
nacionalizacije, kompleksa Farme 
Stična, sicer pa so bile ob današnji 
Ljubljanski cesti in danes te hiše pred
stavljajo najstarejši del naselja. Tudi 
med obema svetovnima vojnama je 
potekala gradnja ob tej prometnici, 
ker je ves cestni promet na Dolenjsko 
in v Ljubljano potekal po današnji 
Ljubljanski cesti. 

Po letu 1945 se je začelo razvijati 
območje okoli železniške postaje, 
zaradi tovornega in potniškega 
prometa. Železniška postaja se je 
najprej imenovala Stična, šele po 
drugi svetovni vojni so jo preimeno
vali v Ivančno Gorico. Na to, da se je 
naselje začelo širiti, so vplivala delov
na mesta na železnici in razvoj 
manjših gospodarskih obratov. Že v 
šestdesetih letih je bil narejen uraban-
istični načrt Ivančne Gorice in 
Studenca. Tako se je začela načrto
vana stanovanjska gradnja in v 
Ivančni Gorici je začelo nastajati 
naselje s sistemom ulic. Izgradnja 
avtoceste, zadružnega doma, livarne 
Agroservisa, Sinolesa, transportnega 
podjetja itd. je vplivala na povečanje 
zaposlenosti in delavci so začeli iskati 
možnosti za gradnjo stanovanj v 
bližini delovnega mesta. V začetku 

sedemdesetih let so veliko gradili pod 
z iglavci pogozdenim gričem Gorica 
in južno od IMP - Livarja. Zadnje 
desetletje so postali griči v Ivančni 
Gorici zanimivi za stanovanjsko grad
njo predvsem zaradi dobrih povezav 
proti Ljubljani, Novemu mestu in 
Suhi krajini. 

Danes ima KS Ivančna Gorica, po 
podatkih iz leta 1994 2077 prebival
cev, hkrati pa je v njej tudi sedež 
občine. Ivančna Gorica je že bila 
občina, in sicer leta 1950, njen sedež 
pa je bil v Zadružnem domu. 
Krajevna skupnost Ivančna Gorica pa 
ima 626 gospodinjstev in obsega kraj 
Ivančno Gorico in vasi Mrzlo Polje, 
Škrjanče, Gorenjo vas, Veliko in Malo 
Črnelo, Malo Hudo, Stransko vas, 
Spodnjo in Zgornjo Drago ter 
Vrhpolje. 

Predsednik krajevne skupnosti 
Franjo Rajh je povedal, da je bilo v 
tem štiriletnem obdobju, letos sep
tembra se mu izteče mandat, veliko 
narejenega na področju cest, ureditve 
pločnikov, javne razsvetljave in njene
ga vzdrževanja. Moderniziral se je 
center Ivančne Gorice, veliko je bilo 
narejenega tudi na področju 
prometne ureditve in ureditve kra
jevnih poti in cest. 

Potrebovali bi še urejeno tržnico in 
pokopališče, vendar pa tega zaenkrat 
ni mogoče urediti zaradi denacional
izacije zemljišč. Letos pa, kot je dejal 
Franjo Rajh, je predvidena modern
izacija cest v dolžini 3000 metrov, 
modernizacija pločnikov v dolžini 800 
metrov, vzdrževaje krajevnih cest in 
poti, ureditev odvodnjavanja v 
glavnem križišču, dokončanje 
parkirišča pri Zdravstvenem domu ter 
nakup zemljišča za pokopališče. 
Osnutek projekta za pokopališče je 
izdelan, potrebna pa so denarna sred
stva za odkup zemljišča. Uredili bi 

radi center Ivančne Gorice pri 
železniški in avtobusni postaji, 
dokončali kanalizacijo na Studencu, 
uredili zelenice in nasade pri cerkvi 
sv. Jožefa, postavili panoje za 
reklame, uredili prometno signal
izacijo cestnih označb, znakov, kra
jevnih tabel in semaforizirali glavno 
križišče, podaljšali javno razsvetjavo 
proti Studencu za dve luči in proti 
Stični prav tako za dve luči, postavili 
bi radi table ulic in hidrante, kjer je to 
možno. Vendar pa, če bo občinski 
načrt sprejet, se bodo lahko real
izirala le nekatera dela glede na spre
jeta sredstva, in to so: modernizacija 
cest in pločnikov, vzdrževanje 
lokalnih cest, sem je všteta tudi zims
ka služba, odvodnjavanje križišča, 
ureditev centra pri železniški in avto
busni postaji, ureditev zelenic pri 
cerkvi, nakup zemljišč za pokopališče 
in postavitev hidrantov. 

Za razvoj kulture in šolstva v kraju 
pa bo morala KS sama pridobiti sred
stva, in sicer z oddajanjem Kulturnega 
doma, prizidka pri Kulturnem domu 

OBČINA IVANČNA GORICA KRAJEVNA SKUPNOST IVANČNA GORICA 

in z. oddajo prostorov policiji in 
občini, saj je Rojčeva hiša last 
Krajevne skupnosti. Po novem imamo 
v Ivančni Gorici le še policijsko pis
arno, dežurna služba je ostala tu, pre
selila pa se je v prostore Krajevne 
skupnosti, v prostore policije pa sta se 
preselili občina in KS. 

Franjo Rajh je povedal, da bo 
funkcijo predsednika KS opravljal le 
še do septembra, do novih volitev, in 
da ne bo več kandidiral za katerokoli 
funkcijo v KS. Pravi, da je bil večkrat 
deležen očitkov, da ni nič narejenega 
in s tem se ne strinja. Septembra bodo 
volitve v svet KS in zato predlaga 
vsem tistim, ki so imeli največ 
pripomb, naj pridejo in pokažejo, kaj 
znajo. Vsem krajanom pa želi veliko 
uspehov pri delu v KS. 

P E T R A BAHOR1Ć 

IM IM 1890 1900 1'Jin 19.11 194« 1951 1961 1971 IM! 1991 1994 

G O K b N M VAS 54 54 52 64 56 67 42 45 55 65 67 73 «0 

IV, G O R I C A 61 81 81 57 87 96 259 269 423 570 1026 1391 1418 

MAI.. ČRNELO 47 41 M 41 47 45 42 41 54 44 .19 43 40 

M A l / } H U D O 119 11.1 9.1 97 92 100 I M 10.1 105 114 130 132 135 

MLEjČEVO 90 III 116 135 lit 126 85 82 88 97 86 104 100 

MRZ.I.O poun 24 32 36 35 45 25 31 41 39 40 24 28 29 

SPOD. D R A G A 72 75 124 119 126 152 % 93 89 90 100 115 IDI 

STRANSKA VAS 43 55 62 61 48 56 70 70 51 50 46 41 .17 

.SKRJANĆK 52 70 57 53 55 53 41 57 57 54 52 52 

VRI.. ČRNKI O 77 KK K', 71 60 76 75 56 57 it M 59 65 

K S . 1 V . G O K I G A 639 720 750 755 727 796 848 857 1018 1 180 1616 2038 2077 

Spreminjanje števila prebivalcev v krajih sedanje KS Ivančna Gorica v zadnjih 
110 letih je bilo zelo pestro. V večini krajev danes živi manj ljudi. 
Podatke je zbral Franc Grlica. 

P O D L I S T E K • P O D L I S T E K - P O D L I S T E K - P O D L I S T E K -

N A S I K R A J I V P R E T E K L O S T I 

'-;-jf 

Poenostavljena geološka karta našega ozemlja. 

Piše: Leopold Sever 

Najmlajša srednjeveška doba j u r a 
je pustila pri nas sledove na skrajnem 
južnem delu občine južno, jugovzhod
no in jugozahodno od Ambrusa, v 
smeri proti Žvirčam in Hinjam. 
Kredno površje je zelo skalovito. 
Skale so iz sivih in svetlosivih 
apnencev, ki sorazmerno hitro 
preperevajo in s tem povzročajo 
znane kraške pojave. Ponekod pri 
preperevanju nastaja boksitna ruda, 
ki prst obarva rdeče. Kredni apnenec 
je zelo primeren za žganje apna. 
Fosili so v njem zelo redki. Pravijo, da 
je kredna doba trajala petinšestdeset 
milijonov let. Na naši skici je to 
obdobje označeno s krožčastimi 
točkami. 

Zemeljski novi vek -
kenozoik 

Na osrednjem delu naše geološke 
skice ste opazili večje in manjše svetle 
lise predvsem v spodnjem toku 
Stičnice in Vi.šnjice, zlasti južno od 
Ivančne Gorice pa tudi južno od 
Šentvida in v okolici Doba. To je 
površina, ki je nastajala v zadnjih mil
ijonih let, v dveh dobah, ki ju imenu
jemo t e r c i a r in k v a r t a r . 
Zaradi delovanja vode in drugih pre-
oblikovalcev zemeljskega površja so 
starejše kamnine preperevale. Voda 
jih je s pobočij odnašala v nižine in jih 
tam naplavljala. Tako so pri nas nasta

jala najbolj rodovitna polja. V času, 
ko je bila agrarna proizvodnja 
najpomembnejša gospodarska 
dejavnost, so se na takih tleh razvila 
najbogatejša naselja pri nas. Najbolj 
značilna kamnina iz novejših 
geoloških časov je lehnjak. To je 
kamnina iz skupine apnencev, ki nas
taja iz vode, bogate z raztopljenim 
apnencem. Poleg triasnih in jurskih 
apnencev je bil ravno lehnjak naj
pogostejši gradbeni kamen v naših 
krajih. Najdemo ga v zidovih stiškega 
samostana, višnjegorskega starega 
gradu in številnih starejših stanovan
jskih hiš. Ima več dobrih gradbenih 

lastnosti; predvsem se zlahka obdelu
je in dobro zadržuje toploto, ker ima 
številne votlinice. Najbolj znana kam
noloma lehnjaka sta Kosca pri Višnji 
Gori in Izirk v zgornjem toku 
Stičnice. 

Zgornji sloji današnjih rodovitnih 
polj so nastajali v zadnjih 20000 letih, 
to je v času, ko je na našem ozemlju 
pretežno že prebival človek, čeprav iz 
teh starejših obdobij nimamo 
zanesljivih dokazov o njegovi naselitvi 
pri nas. O tem bomo kaj več povedali 
v poglavju o zgodovini prebivalcev na 
našem ozemlju. 

Fosilne školjke megalodontide iz jurske dobe, stare kakih 150 milijonov let, na 
skali severno od Ivančne Gorice. 

Zanesljiv dokaz, da je bilo pri nas nekoč morje. 


